


T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYooGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKlNMA İDARESt BAŞKANLI GI 

MERKEZiPLANLAMADAN 
KATlLlMCI PLANLAMAYA 

GÜNEYDOÖU ANADOLU BÖLGESi 
KALKlNMA PLANI 

ViZYON, AMAÇ, HEDEF VE POLiTiKALAR 
DEGERLENDiRME TOPLANTISI 

ÇALIŞMA RAPORU 11~AP 80~:x:,~:. .~ ~.,::: ~ ~~<ANll~t 
[)(\,.<lll .,N1A:i•~·:~ '.ı'f .t'([ ıl 

1...--YER-NO • \ 1b -A 

DEMiRBAŞ \ • Lt 31 J 
27 mÜL 2000 • BATMAN ~No___.JL----



0\SOZ 

GAP Idaresi Başkan lıgı, "GAP Master Planı"nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı çalışmasın ı . katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazırlık çalışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 
Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti· 
yacını degil, kapsam ve yaklaşım gibi başka degişiklikleri de gündeme getirm iştir. Son on yılda 
Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkın· 
mayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve dogaı kaynakların korunması konu
ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkınma 
kavramı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içermemektedir. 
Artık sadece sulama ya da tarımsal üretimi arttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkınmanın . 
odagına insan yerleştirilmiş ve dogal kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır. 

Gündem-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır. 1994'te Kahire Konferansı "nüfus". 1995'te Pekin Konferan
sı "cinsiyet dengeli ka lkınma" konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlemiştir. Kopenhag'da
ki ilkeler kalkınmada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da lstan· 
bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su Fo
rumu. kalkınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagctaş yaklaşımla

rı ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagctaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştur. B i r 
diger fırsat ise. siyasi karar organının. GAP'ın 201 O yılına kadar tamamlanması talimatıyla bir
likte ortaya çıkmıştır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkılarla. bu 
talimatın geregini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçekleşmiş olacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı 
çalışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk et.apt.a 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanmas ı ve katılım yöntemlerinin 
belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alındı. 

Bu kit.ap. 27 Eylül 2000 tarihinde Batman Valiligi ll Ozel Idaresi Toplantı salonunda yapılan 

toplantıdaki konuşmaları kapsamaktadır . Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu topl antı lar· 

da ortaya konan görüşlerle sınırlı kalmamakt.adır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracı lı· 
gıyla yapılacak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır. Temsil edile
meyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kullanılanarak. katılım en üst düzeyde uygu
lanmaya çalışılacak ve Güneydogu Anadolu Bölge Ka lkınma P lanı bu kez aşagıdan yukarıya bir 
şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizilm iş şekliyle. uzmanlar tarafın

dan gerçekleştirilmiş ve yine paydaşların onay ıyla yürürlüge girmiş veya siyasi iradeye sunul
muş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama an layışıyla gerçekleştiri len ilk kap
samlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ort.ak emtıgi ve katkısıyla ortaya çıkmakta olan yeni Güneydogu Anadolu 
Bölge Kalkınma Planı çalışmalarının hazırlık aşamasında oldugu kadar uygulamada da başarı
lı olmasını diliyorum. 
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Haşim öCÜT- (Güneydoı:tu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 

Tarım Grubu Yönellclsl) 

Kamu ve özel sektör Kuruluşlarının saygıdeger temsilcileri. yöneticileri. sayın başkan lar. de

ger li katılımcılar. 

GAP Bölge Kalkındırma Idaresi tarafından düzenlenen bilgilendirme t.oplantılarının ikincisi

ne hoş geldiniz. 

Bu t.opl antının amacı. Bakanlar Kurulunun aldıgı bir karar ve GAP Bölge Kalkınma Idaresi

ne verdigi talimat dogrultusunda. idaremiz tarafından hazırlanmakta olan 2002-2010 yıllarını 

kapsayacak. bir bölge kalkınma planının ilerlemesini sizlere duyurmak ve onlarla ilgili olarak da 

sizlerin görüşlerinizi belirlemektir. 

Bu t.oplantıyı biraz sonra sunacagım bir gündeme göre izleyip. yürütecegiz. Ancak biz Anka

ra'dan plan çalışmasında görevli uzmanlaı· olarak huzurunuza geldik. Ben bu grubun içinde bu

lunan üyeleri sizlere takdim etmek istiyorum. Oneelikle sol tarafımda oturan degel'li hocamız. 

Doç. Dr. Ahmet Sa ltı k. kendisi Sosyal Plan lama ça lışmalarından sorumlu olan yöneticidir: bu

nun d ışında gl'ubumuzda bulunan Çevre ve Altyapı Grubunda görevli. sayın Rezzan Ergenç ar

kadaşımız burada. iktisadi Planlama Grubunda görevli Ayşegü l F' ıgla lı burada. onun dışında Kır

sal Ka lkınına ve Tarım grubunda Hayvancılı k konularından sorumlu Prof. Dr. H azım Gökçen bu

rada. GAP Şanlıurfa Bölge Müdürlügünde görevli sayın Mehmet Yıldırır burada. bir de basından 

aramıza katılan sayın Isınet Hazar Daglı burada. Bu arada planlama çalışınalarında Koordina

törlük görevini üstlenen sayın Vedat Ozbilen"in yardımcısı Güneş Han ım da buradalar. 

Bizim bu t.oplantı için düşündügümüz süre dört saatlik bir süı·edir. Bu süreyi de şu şekilde 

kullanmayı düşünüyoruz. önce 14:00-14:45 arasında. ki biı·az gecikmeyle başlamış bulunuyo

ı·uz. bir açılış ve bilgilendil'ıne konuşmaları için bölümümüz var. Bu bölümümüzde sayın Vali 

Yardımcıınız bil' konuşma yapacak; bugün Sayın Valimizi ziyaret ettik. birlikte bu konuyla ilgili 

düşüncelerimizi sunduk. Kendileri bu t.oplantıya büyük bir destek verdiklerini ama önceden 

plan lanmış iş leri dolayısıyla bize katılamayacaklarını söylediler ve Sayın Vali Yardııncıınız Vali

ligi temsilen burada bulunuyor. 
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Acaba Belediye Başkanlıgından bir temsilci var mı? Maalesef yok. biz bu tür bir konuşma 

koymuşLuk ama bundan sonraki konuşmaya geçebiliriz. Bu konuşma da GAP Bölge Kalk ınma 

Planı Hazırlama ekibinden Sayın Doç. Dr. Ahmet Saltık. size bu plan çalışmatarımızla ilgili ba

şında itibaren yaptıgımız çalışmalar. yaklaşımlarımız. düşüncelerimiz. bulundugumuz nokta ve 

bu noktada belirledigirniz vizyon. amaç. hedef. strateji ve de politikalarla ilgili bir sunuş yapa

cak. Bunu 14:45'e kadar sürdürüp bilahare 2. oturuma geçip, siz sayın katımcı ların görüşlerini 

tespit etmek istiyoruz. Tabii ki siz bu konuşmaları yaparken. isim ve soyadınızla birlikte unva

nınızı da. temsil ettiginiz kuruluşu da belirtmenizi sizlerden rica ed iyo ı·uz. 

15:30 civarında yarım saatlik bir ara verecegiz. Bilahaı·e 16:00'dan itibaren sizlerin görüş

lerinizi tespit etmeye devam edecegiz. Nihayet tüm konuşmalar yapıldıktan sonı·a belirli sorular 

bize yönettiimiş olacak. belirli konularda açıklama ihtiyacını hissetmiş olacagız. ve de onlarla il

gili kısa bir degerlendirme yapıp toplantım ızı kapatacagız. 

Daha önce de belirttigim gibi biz burada GAP Bölge Kalkınma Planının. şu anda içinde bu

lundugu durum. yani baştan itibaren yapılan ça lışınalar ve bu çalışına larda izlenen yaklaşımlar 

ve bu yaklaşımlar sonucunda belirledigirniz amaç. hedef ve stratejileri sizlerle paylaşmak. sizle

rin görüşlerine açmak istiyoruz. Tamamen enform~l. gayri resmi. bizi sizleı·den biri olarak kabu l 

etmenizi sizlerden rica ediyoruz. Bu bazda bilgi a lış-veı·işi yapmak istiyoruz. Biliyorsunuz ki bu 

plan ça lışmamızın ilk aşaması olarak heı· ilde. GAP dahil 9 ilin her birinde birer bilgilendirme 

topla ntısı yapmıştık. daha işe başlarken. O aşamada huzurunuza gelip düşüncelerinüzi size sun

muş ve de sizlerin plana girmesini istediginiz konular. görüşler nedir. bunların tespitini yapmış

tık işte sizin bu degerli görüşleriniz bizim çalışınalarımıza baz oluşturdu. Bunları hatırlarsanız o 

· top lantıda banda da kaydedilmişti. bunlar da çözüldü ve de kitap halinde yayınlandı. Ayrıca 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi katılımcı bir yaklaşımla bunu hazırladıgı için her aşamada. her 

araçla sizlerin görüşleriniz sunmak ve sizlerden yönlendirme ve fikir almak bakımından bu 

araçlardan bir tanesi olarak da bir web sayfası açtık. Bu web sayfasında da tüm bu ça lışmalar 

ve ça lışmalarla üretilen belgeler sizlerin görüşlerine sunuluyor. Dolayısıyla baştaki. ilk toplantı

mızdaki görüşlerimizden ayrılmadık; bu planı kesinlikle katı lımcı bir yaklaşımla. yani sizlerin gö

rüşlerini alarak yapmak istiyoı·uz. bu toplantı da bu amaca hitap eden bir aşama olarak deger

lendirilebilir. Bu vesileyle ben bu toplantıya katı ldıgınız için, herkese teşekkür ediyorum. Ben 

kendimi henüz takdim etmedim. ben Kırsa l Kalkınma ve Tarım Grubunda görevliyim. ismim Ha

şim Ogüt. 

Sayın Valim. uygun görürseniz açılıştan hemen sonraki ikinci bölüme. bilgilendirme konuş

malarına geçelim ve bu noktada Sayın Vali Yardımcımızı konuşmaya davet ediyorum. buyurun 

efendim: 
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Zlver ÖZDEMIR- (Ticaret ve Sanayi Odası Meclis Başkanı) 

Teşekkür ederim. öncelikle Ankara'dan gelen Sayın eski Müsteşar yardımcılarından Haşim 

ögüt Bey'e. Sayın Hocam Ahmet Bey'e ve beraberindeki arkadaşlara hoş geldiniz diyorum. Bi

rincisini geçtigirniz Mayıs ayında yaptıgımız GAP Master Planı Revize Çalışmasın ın Ikinci Eta

bıyla ilgili olarak yaptıgımız toplantıya hoş geldiniz. 

Biz her ne kadar katılımcı plan desek de. herhalde yine plan mantıgı geregi devlet oı'ij inli ol· 

dugu için ne yazık ki karşımızda yine devlet memurları var. Sivil Toplum Örgütlerini. Halkı. Kit

leleri temsil eden kişileri ne yazık ki bu toplantıda göremedik. Kalkınma bugünden yarına ger

çekleşecek bir olgu degil. kalkınma tek taraflı sadece toplumu ilgilendiren herhangi bir sorunun 

çözülmesi degildir. Kalkınma, öncelikle. sürdürülebilir olma lı, insanların refahını ön planda tut

malı ve sürekli ivme kaydeden bir süreç olmalıdır. Ama onun orijininde odagında mutlaka in· 

san olma lı. Insan düşünü lıneli, çünkü insansız hiçbir şey olmaz. Bugün teknoloji devrimini yaşa· 

dıgıınız çagıınızda agzıınız birçok teknolojik harikayı, gelişmeyi seyrediyoruz. Bilgisayarımızın 

karşısına oturup internete bagıandıgıınız zamanlarda dünyadan ayrı sanal bir ortaında korkunç 

bir hızla iletişim içersine gi ı' iyoruz. Artık globalleşen. küreselleşen dünyada duvarların. sın ırla

rın hiçbir önemi yok. yeter ki insanoglu azın ini. gayretini. enerjisini daha iyiye daha güzele ulaş

mak için harcasın. 

Degerli katılımcılar. degerli mesai arkadaşlarım. 

GAP: Türkiye Cumhuriyeti Devleti'nin Kuruluşunu ve Atatürk'ün yaptıgı devrimleri hariç tu

tarsak. Türk tarihinin en önemli projesidir. Sadece bu Türkiye için degil. bütün dünyayı göz 

önünde bulundurdugumuz zaman. büyüklük. hitap ettigi alan itibariyle. dünyan ın ikinci büyük 

projesi: harcanan finans kaynakları itibariyle. dünyanın altıncı büyük projesi. Daha sayabilece

gim. belki rakamlarda altıncı yedinci ya da ikinci üçüncü farklılıgı olabilir ama; devasa bir pro· 

je. Hemen hemen kendi öz kaynaklanyla gerçekleştirilen, her ne kadar ilk çıkı şında sulama 

amaçlı. Türkiye'nin su larını disipline etmek. tarıma kazandırmak ve sulu tarımı geliştirmek ve 

yaygınlaştırmak amacıyla oluşturulan. başlatılan bir proje ise de; kapsaın ı itibariyle şu anda 

toplumun her alanını ilgilendiren noktaya gelmiş durumdadır. Çünkü bir toplumun kalkınması 

sadece tarımın . sanayinin gelişmesiyle olmaz. Elbette bu alanlarda ihtisaslaşmak, bu alanlara 

kaynak sarf etmek. kaynak ayırmak. bu konulardaki olanakları insanilgın hizmetine sunmak ge· 

rekir. !"akat insanı ilgilendiren sosyal kültürel; kısacası her konuda kalkınınanı izlerini görmek 

mümkündür. Ben daha fazla sözlerimi uzatmak istemiyorum ama konuşmamın başında da be

lirttigiın gibi: burada devleti temsil eden memurlar haricinde halkı ve de çeşitli örgütleri temsil 

eden insanları da görmek isterdik. Yine kendimiz çalıp kendimiz oynayacagız diye düşü-nüyo

rum ama belki başka bir şekilde yankısını bulur ve de insanlar tepkilerini dile getirir. 
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Haşim Bey de ifade ettiler: en azından 100'ün üzerinde Internet Cafe'nin bulundugu Bat
man'da. insanlar diger şeylerden vakit ayırıp bu web sayfasına da girip GAP ile ilgili. GAP Pro
jesi ile ilgili Batman'da neler oluyor diye merak edip, bakarlar ve de bilgilenmiş olurlar. Ben ön
celikle Ankara'dan katılan tüm misafirlere yapacakları katkılardan dolayı şimdiden teşekkür 

ediyorum. Bu çalışmanın Batman için ve de herkes için daha iyi ve daha faydalı sonuçlar sun
masını t.emenni ediyorum ve saygılarımı sunuyorum. 

Haşim öCüT- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsa l Kalkınma ve 
Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz Sayın Vali. Şimdi gündemimize göre ayrıntılı bir takdim yapmak üzere Sayın 
Ahmet Sa ltık' ı takdim yapmak üzere konuşmaya davet ediyorum. 

Ahmet SALTlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Sayın Valim, degerli katılımcılar_ 

Ben yarım saat kadar bir süre içinde sizlere üç ayı aşan bir süre zarfında GAP Planlama He
yeti'nin. Grupları'nın ulaştıgı sonuçları özetlemeye çalışacagım_ Bu Plan esasen geçen yıl ta· 
mamlanması gereken bir plan idi. Fakat yaklaşımdaki niLeliklerden do layı. herhangi bir şirkete 
havale edilemeyecek kadar önemli bulundugundan ve katılıma son derece önem verilmesi gere
ken bir faaliyet oldugundan. biraz zaman aldı. Plan. Haşim Ogüt Bey'in de belirttigi gibi. Bakan
lar Kurulu'nun GAP'ın 2010 yılında biLirilmesi kararına uygun olarak GAP Bölge Kalkınma Ida
resi'nin biraz sonra açıklayacagımız yeni bir anlayışla. yeni bir plan yaklaşımını öngörüyor_ 

Planlama ekibi, GAP Bölge Kalkınma Idaresi'ne baglı olarak. proje koordinatörteri ve o koor
dinatörtere baglı olan bir danışmanlar grubu ve bu danışmantarla birlikte çalışan 5 temel grup
tan oluşuyor. 1. Grup Bölgesel Kalkınma Grubu. 2.'si Iktisadi Planlama ve Finansman Modelle
ri konusunda çalışan Grup, Sosyal Planlama. Tarımsal ve Kırsa l Kalkınma. Iletişim_ Altyapı ve 
Çevre Gruplarından oluşuyor. 

Iş akımına bakıldıgında. bu tahtaya ya da perdeye yansıdıgı şekliyle de a lgılayabile<:egimiz 

gibi. GAP Planı belirli uluslararası gelişmeleri ve ayrıca ulusal planları da dikkaLe almak sure
tiyle. katılımcı bir yöntemle gelecek 10 yı lını çok faktörtü plan lamayı hedefliyor. Diger bir deyiş
le. plan her plan gibi uygulanmak için yapılmaktadır ve uygulanabilirligini saglamak için de ulu
sal planlarla belirli bir şekilde örtüşınesi ve u luslararası gelişmeleri de dikkate alması gerekmek

tedir. Bu anlayışla iş akımı ve çalışmalar başlatılmıştır _ Her planda oldugu gibi bu planda da bir 

vizyon. bir hayal unsuru hiç kuşkusuz vardır. Bu planı hazırlarken. çeşitli kademelerde yapılan 

görüşler. bütün illerden a lınan izienimler dikkate a lınarak önce bölgenin uzun vadeli refahını. 
sosyal ve ekonomik refah düzeyini arttırmayı, bölgeier arasındaki gelişmişlik farklılıklarını gi-
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dermeyi. fakat bölgenin kendi içerisindeki farklılıkların ı da gidermeyi. herkese. bütün ihtiyacı 

olanlara ekonomik aktivitelere katılma fırsatının tanındıgı. kaynakların: hem insan hem de do

gal kaynakların etkin bir şekilde kullanıldıg ı . verimlilik ve isLihdamın arttıgı ulusal ekonomiyle 

birleşmiş dışa açık demokratik bir toplumsal yapı. güçlü. donanım lı . egitil ıniş bireyler ve sürdü

rülebilir bir büyürneyi önümüze bir vizyon olarak koyduk. Hayalimiz. uzun vadede ulaşmak is
tedigimiz hedefimiz budur. 

Genel amaç. katılımcılık yaklaşımı ile bölgedeki tüm insanların yaşam niteligini yükseltmek 

ve bunu sürdürülebilir kılmaktır. Temel ilke ve stı·ateji lere gelince. bunları da şu şekilde özetle

mek mümkün: Avrupa Birligi Norm ları ve Bölgesel Kalkınma Politikaları. Birleşmiş Milletler Söz

leşmeleri. diger uluslararası yükümlülüklerle uyum saglamayı. biraz önce belirttigim gibi. amaç 

edinen ve ayrıca 8. Beş Yıllık Kalkınma Planı ile 2023 Perspektifinin temel ilke ve poli tikalarını 

genelde dikkate alan bir plandır. Bölgenin kalkınmasında. burada da görüldügü gibi temel iki il

ke. katılımcılık ve sürdürülebilirlik. Katılımcılık daha önce de sizlerle tartışıldıgı gibi çok fazla te

laffuz ettigimiz. fakat uygulamada yetersiz kaldıgımız bir ilkedir. Buna ragınen katılımcılıgı sag

layamayan bir planlamanın da uygulama şansının çok düşük olacagı bilincinde de hareket ede

rek. birinci. temel ilke olarak katılımcılıgı, ikincisi de yapılan işlerin sürdürülebilirligini dikkate 

alırız. Sürdürülebilirligi çok çeşitli şekillerde tanımlayabiliriz fakat hem dogaı hem de insan kay

naklarının plan ve projelerle programlar tamamlandıktan sonra da özellikle yöresel halk. yöre

sel yetki liler tarafından üstlenilerek sürdürülebilmesi şeklinde anlıyoruz. Burada. dikkat eder

seniz insan unsuru. kalkınmanın hedefidir. Insanı hedef almayan bir kalkınınanın düşünülme

mesi gerekir. Insani kalkınma deyince de. olaya salt ekonomik büyüme açısından degil toplum
sa l. kültürel gelişme ve de mekansal ve çevreye önem veren bir gelişme olarak: bütüncül bir yak

laşımla konuya bakılmaktadır. 

Kuşkusuz ulusal pazarla bütünleşmemiş yerel pazarın canlandırılamad ıgı bir kalkınmadan 

da bahsetmek mümkün degil. Bu nedenle mümkün oldugunca rasyonel işleyen bir Pazar ekono

misi. yerel pazarın canlandırılması ve ulusal pazarla bütünleşmesi de planın ana unsurları ara
sında yer a lıyor. Rasyonel pazarlama serbest piyasa ekonomisinde belki mekanik bir şekilde 

açıklanması zor bir hedeftir ama yine de topumun farklı grupları piyasaya dönük olarak aktivi

teleri kontrol ettigi sürece. mümkün oldugunca serbest piyasa ekonomisinin kurallarının da ras

yonel işlemesinin mümkün olduguna da inanıyoruz. 

Kalkınma konusu her zaman serbest piyasa ekonomisinin kurallarına bırakılamayacak ka

dar hassas bir konu. üzeilikle gerice yörelerde. pazarın çözüm üretemedigi alanlarda kamu ini
siyatifine öncelik vermek ve burada özellikle daha sonra ele alacagımız ve kalkınmaya en fazla 

muhtaç olan yörelere ve hedef gruplara yönelik kamu inisiyatifini de kullanmak kaçınılmaz ola

caktır. 
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SOrdilrülebilir bir kalkınmanın gerçekleştirilebilmesi için Oç sac ayagından bahsedilebilir. 

1. 'si beşeri kaynakların . 2. 'si dogaı kaynakların ve 3.sil de ekonominin gOçlendirilmesi. Bu kay

nakların ancak birbiriyle uyumlu ve birbirini destekleyici tamamlayıcı bir şekilde geliştirilmesi 

esastır. ilkedir. Beşeri kaynakları. beşeri kaynakları ya da ekonomik kaynakları gOçlendirecegiz 

diye. doga ı kaynakları aşırı yormak uzun vadede kalkınınayı sOrdUrOlebilir kılınada bir engel 

teŞkil edebileceginin bilincinde davranmamız gerekmekte. dolayısıyla bu üç unsurun uyum içe

risinde gelişmesi gerekmektedir. Ve de bu çerçevede de çagdaş kurumsal yapıların oluşturulma

sı. hedef grupların desteklenmesi. özellikle kaynakları ku llanan farklı hedef grupların desteklen

mesi ve bunlar için yasal dOzenlemeler dahil. gereken dOzenierne ve yönlendirilmenin yapılma

sı gerekmektedir. Plan bunu dikkate almaktadır. 

Burada çevre boyutunu dikkate alan mekansal yapıyla Pazar ekonomisi arasında bir karşı

lıklı etkileşim dikkate alınmaktadır. Modelde. plan modellerinde bu olaya önem verilmektedir. 

Mekansal yapıyla Pazar ekonomisinin ilişkisi demek. daha sonra bununla baglantılı olarak tek

rar görecegirniz gibi. belirli üretim ve hizmetlere yönelik oluşumları belirli mekanlarda grupla

yarak. toplayarak pazarta daha saglıklı bir entegrasyonun kurulması ama bunun da çevre bo

yutunu dikkate alarak yapılmasını. planlama grubu öngörmektedir. 

Her planın belirli kaynak gereksinimi vardır ve yapılan tartışmalarda da bize sık sık "Siz bu 

planı hangi kaynakta uygulayacaksınız?" diye haklı olarak sormaktadırlar. Fakat hiçbir grup ön

ce kaynagı saglayalım sonra ona göre plan yapalım diye yola çıkamaz. Burada kaynaklarla he

defler arasında birbirini destekleyen ve besleyen bir ilişkiden söz edilebilir. En azından bu aşa

mada kendi ulusal kaynaklarımızı; kamu kaynakları ve kamu dışı yerel ulusal olanakları ve ay

rıca uluslararası olanakları da böyle bir plan anlayışıyla harekete geçirecegimizi temel varsayım 

olarak kabul ettigimizi söyleyebilirim. Ve bunlara uygun olarak da modeller üretmek. 

Acil istihdam projeleri GAP Bölgesinde son derece önemlidir. Temel sorunlar arasında istih

dam zaten yer almakta. işsizlik oranı son derece yüksek. bazı illerimizdeaktif nüfusun yarısına 

varan bir oranda işsizlik yaşanmakta. çalışabilir nOfus için bu oran % 70'lere kadar çıkmakta

dır. Dolayıs ıyla burada acil istihdam projelerinden. ulusal serveti koruyup geliştirmek. beşeri 

kaynakları ekonomik aktiviteye kısa vadede hızlı bir şekilde katılımını saglamak için uygulama

lar yapmayı öngörüyoruz. Bunların nasıl oldugunu daha sonra tartışabilir. detaylara inebiliriz. 

Planın genel ilKe ve amaçlarından sonra biraz daha somut düzeydeki amaçlarına bakacak 

olursak: 1.amaç; biraz önce de belirtildigi gibi sOrdOrülebilir bir bOyOme ve gelişmenin altyapı

sını oluşturmak. Burada fiziki. iktisadi ve beşeri altyapının gOçlendirilmesi kuşkusuz söz konu

sudur. Ve sOrdOrülebilir büyOme ve gelişme altyapısını oluşturulmay ı da. hem fiziki yatırımlar 

hem iktisadi ve beşeri altyapı olarak plan dikkate a lıyor. 
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2. amaç; bölgeler arası ve bölge içi gelişmişlik farkını aza iLmaktır. Gelir ve refah düzeyinin 
yükselti lmesi. gelir dagılımın ın iyileştirilmesi. Daha önce de belirttigirniz gibi Güneydogu Anado
lu Bölgesi'nin sadece diger bölgelerle degil. bi ı· Marmara Bölgesiyle bir Ege. bir Akdeniz'le degil 
ama bölgenin kendi içinde de ciddi farkl ı lıklar gösterdigi ortada. Ornegin Gaziantep'in. yer aldı
gı cografya ile Şırnak ile Batman'ın aynı gelişmişlik düzeyinde oldugu söylenemez. 

3. amaç; Pazar ekonomisini geliştirecek önlemler almak. ve ulusa l pazada bütünleşmeyi sag
lamak. Rekabetçi Pazar ekonomisi kaçınılmaz. yani şimdiye kadar dış ya da ulusal desteklerle. 
genel bütçeden desteklerle yürüyen ekonomik aktivitelerin bundan sonra dış dünya ile daha re
kabetçi. tutarlı bir şekilde kaliteye. üretime ve üretkenlige önem veren bir yaklaşımla sürdürül· 
mesi gerekmekte. Dolayısıyla Pazar ile olan ilişkiler ve bütün leşme ancak bu söy lemiş oldugu
muz faktörlerin yerine gelmesiyle gerçekleşebilir. 

4. amaç; kamu ve özel kesim işbirligini güçlendirmek ve yerel girişimciligi desteklemek. GAP 
Bölgesinde özellikle yerel girişimcilik konusunda bazı toplumsal yap ıdan kaynaklanan. yanlış 

uygulamalardan. üretilen yanlış modellerden kaynaklanan engeller vardır. GAP Bölgesinde ya
şayan insanların çogunun önünde yanlış modeller vardır. Ornegin Batman'da. Batman Ticaret 
ve Sanayi Odası Başkanının belirLtigi gibi. teşvikler son 10 y ılda 400-500 projeye saglanmış
tır ama teşvik saglanan bu projelerden maalesef ayakta duran sadece 1-2 tanesidir. Dolayısıy

la yanlış adreslere. yan lış alanlara ve de yanlış kişilere yatırımlar yapılmaktadır. Bu da gerçek
ten girişimci olan insanların g irişimcilik motivasyonunu kısabilmektedir. Amaçlardan bir tanesi 
olarak da burada kamu. özel ve yerel giri şimciligin karşılıklı ilişkileri içerisinde ele alınmasının 
bir amaç olarak o ı'taya koyoldugunu görüyoruz. 

5. amaç; su. toprak ve biyolojik kaynakların verimli ve sürdürülebilir kullanımını saglamak
tır. Burada daha önce söyledigirniz gibi dogal kaynaklar. sürdürülebilir kalkınma ancak beşeri. 

ekonomik ve dogal kaynaklar üçlüsünün karşılıklı ilişki leri i çeı'isinde. birbirini tamamlay ıcı ve 
birbirlerini güçlendirici şekilde kullanı lması söz konusudur. 

Burada da daha somut bir amaç olarak özellikle suyun. topragın ve biyolojik kaynakların 
hem verimli hem de sürdürülebilir kullanımı. sürdürülebilir derken bugünkü ihtiyaçlarımıza ce
vap verebildigi gibi gelecek nesillerin ihtiyaçlarını da gözeten bir şekilde ku llan ım ı amaçlanmak
tadır. 

6.amaç: gıda güvenligi ve de güvenilirligini saglamaktır. Burada önce karın doyurmak. kuş

kusuz. fakat karn ımızı ne ile doyurdugumuz. Yani yiyecegimizin ve gıdam ızın kalitesi de dikkate 
alınmaktadır. Yani sadece burada kantitatif degil kalitatif bir amaç da hedeflenmektedir. 

7. amaç; dezavantajlı diye nitelendirilen grupların kaynaklara erişilir ve kararlara katılımını 
kolaylaştırmak. bu bölgede. özellikle sosyal planlama grubunun son derece hassasiyetle üzerin
de durdugu konula ı'dan bir tanesidir. Dezavantaj lı gruplar derken; toplumsal kararlarda .politik 
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yapılarda ve kaynak tahsislerinde sesi çıkmayan. sayısal olarak çogunlugu oluşturmasına rag
men etkinligi ona paralel olarak olmayan: topraksızların. işsizlel'in. gençlerin. kadınlal'ın kalkın

madaki rollerini daha etkin kılmak ve kararlarda kendilerinin de sesinin duyulmasına olanak ta
nımak gibi bil' amaç öngörülmekte. Çünkü yapılan araştırmalar . bizim gözlem ve araştırma lal'ı

mız da şunu açıkça ortaya koyuyor ki özellikle bazı kesimlerin temelhizmetlere ulaşmada. eı·i

şimde bazı kesimlere göre daha dezavantajlı. daha güçsüz bir konumda oldukları aıtaya çıkı

yor. Bunu dikkate almayan bir bölgesel kalkınma planının da bölgesel düzeyde bil' kalkınma ni
teligi taşıyamayacagını bilincinde davranarak. 7. amaç olal'ak plan bunu öngörüyor. 

8. amaç: cinsiyetle ilgili toplumsal gelişme sürecini güçlendirmek. Kadın bu bölgede özellikle 
kırsa l alanda son derece aktif. i ş yükü son derece fazla olan. gerek aile gerek toplum içindeki 
toplumsalı·olü ve işlevi erkege göre hatta iki üç kat fazla olan bir özellik taşıyol' fakat bu işgü

cüne. iş yüküne. bu işlev ve rollerine ragmen toplumdaki konumu. aile ve toplumdaki kaı·aı·ları 

etkileme düzeyi son derece düşüktür. Dolayısıyla but'ada cinsiyelle ilgili toplumsal gelişme süre

cini güçlendirmek derken. tabii ki erkegi de dışlamıyoı·uz ama kadını özellikle ön plana çıkaran 
bir yak laşım da toplumsal yapıda. kararlarda ve süreçlerde kadının rolünü etkin kılıcı saglı k. 

egitim vb kültürel önlemleri amaç olarak özellikle ül'etilebildigini görüyoruz planda. 

9. amaç: yerel inisiyatifler öncülügünde kul'umsal kapasitelerin güçlendirilmesi için insan 
kaynaklarını geliştirmek. Genellikle GAP Bölgesinde daha çok merkezi yapılar ve geleneksel aşi
ret ilişkilerinden kaynaklanan yapılal' egemendir. Oysa kalkınma ve demokrasinin tabanında ge

lişmesi kesinlikle yerel öl'gütlerin. inisiyatifierin ön plana çıkarılması yel'elliliklerin ön plana çı

karılmasını gerektirmektedir. Sadece bölgesel düzeyde degil. o bölge içeı·isindeki yerelliklel'in da
hi ön plana çıkarılması gerekmektedir. Dolayısıyla burada yel'el. tabandan kaynaklanan gil'i şim 

lel'in yollarının açılması ve bununla yetinmeyip bu inisiyatifJel'in güçlendirilmesine yönelik bazı 
amaçlar öngörüyor plan. Ornegin birçok dernek. vakıf yani sivil toplum örgütüne sahip olabilir
siniz fakat bu yapıların iş yapılanmaların hedeflerini elde etmede yeterli yetkinligi yoksa. idari. 
mali. yönetim açısından. hiç kuşkusuz. burada bir kapasite güçlendirme sorunu var demektil'. 

Ve de plan bu konu üzerinde de ciddiyeLle duruyor. 

1 O. amaç: örgü n ve yaygın egitim olanaklarını al'ttırmak. Bugün Sayın V alimizle olan görüş

memizde de ortaya çıktı. başka toplantılarda da çok açıkça ortaya çıktı. Oıetle şu söylenebilir. 
bu yörede temel sorunlal'dan bir tanesi egitimdigeride istihdam deniyor. Dolayısıyla egitim son 
det'ece önemli fakat egitim i burada sadece okuma yazma. ya da sadece örgün egitim olarak de
gil. egitimi aynı zamanda bir tarımsal yayın. bir saglık. bir simultasyon konusunda yani insan
lar ın toplumsal, ekonomik yaşamlarınada kullanabilecegi bilgi ve becel'ilel'le donatılması olarak 
da anlamaya çalışıyoruz. esas olan budur. Egitim in işlevselleştirilmesi gel'ekiyor. Işlevsel olma
yan bilgiye zaten halk da ilgi duymuyor. Dolayısıyla egitim i salt örgü n egitim degil. yani zorun

lu egitim degil. bunun ötesinde. bir yayın hizmetleri agı olarak da düşünüyor plan. 
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11. amaç: saglık standartlarını yükseltmek. hiç söylemeye bile gerek yok. bu bölgede saglı k 

gösLergeleri açısında n diger bölgelere göre dezavanta jl ı bir konum vardır ve bunun için de ger· 
çekten katılımcı olduguna inanadıgımız bizzat bu yörede bu problemJel'le içiçe olan halkla dog
rudan. birebir Lema s içinde olan Tabipler Odası ile i şbirligi yap ıyoruz ve önerileri gerek fiziki ya
tırımlara ilişkin olsun gerekse saglık konusunda sosyolojik önlemleri olsun. plan: ciddi bir şekil· 
de ele almayı ayrı bir amaç olarak benimsiyor. 

12. amaç: kalkınma ve ı.oplumsal bütünleşme sürecinde kültürel birikimden yararlanma. Bu 
bölge ilk uygalıkların beşigidir ve birçok uygarilgın üstüste gelip geçtigi bir bölgede yaş ıyoruz. 

Bu kültürel bir zenginliktir. Onemli olan bu zenginligi bir ka lkınma dinamigi olarak kullanabil· 
mektir. Bu konuda şimdiye kadar çok başarılı oldugumuz söylenemez. Umarım bundan sonra bu 
degeriere daha fazla önem verilecektir ve bütünleşme sürecinde bunları fa rklı bir unsur olarak 
göz önünde tutmayı amaçlıyor plan. 

13. amaç: Mekan Organizasyonunu Işlevsel kılmakla ilgili olan içerik de şudur: son yıllarda 

bu bölgemizde resmi rakamlara göre 3500'e varan küçük büyük yerleşimlerdeki halk mekansal 
olarak yer degiştirmiştir. yeni ı.oplumlaştırmalar meydana gelmiştir. Toplam olarak yerleşim sa· 
y ısı 9000 iken. bugün bu sayının 5500'e indigini söyleyebiliriz. Bu durum negatif bir unsur ol· 
makla beraber diger bir açıdan da pozitif bir unsur olarak da degerlendirilebilir. Mekansal yıgıl· 

malardan ekonomik ve t.oplumsal çıkarım saglamak demek buna göre önlemleri almak. örnegin 
üretim organizasyonlarını buna göre yapmak. daha sonra vakit olursa ki olacaktır. tartışı rız. 

14. amaç: Ag sisLemleri denilen Batı dillerinde network olarak ifade edilen ag sisLemlerini 
kurmak ve güçlendirmek yoluyla kır kent baglamının işlevsel bütünlügünü saglamak. Genellikle 
görece az gelişmiş yörelerde. özellikle kent yerleşimlerinden uzak yerlerde. kent kültürü ile ve 
ulusa l pazarla yeLerli sıklıkLa bir ilişki kurulamadıgı ve bunun da kalkınmada engelleyici bir un
sur oluşturdugu görülüyor. Burada kasLedilen amaç kent kır bütünlügünü saglamak için her tür· 
lü fiziki, kültürel. ekonomik. ticari agları , ilişkileri. bilgi akışını daha dikkatli bir şekilde daha iş· 

!evsel kılmak kastediliyor. 

15. amaç: çevre ve kalkınınayı bütünleştiren bir çevre yönetim sisLemi oluşturmak yani bu· 
ı'ada da çevre boyutunun hem ekonomik hem de sosyal karalarla bütünleştirilmesi amaçlanıyor. 

Çevreye önem vermeyen bir kalkınma. artık bütün dünyada da artık kanıtlandı: bazı ulusla· 
rarası anlaşmalara da imza koyan bizim ülkemiz için de bir taahhüt haline dönüştü . Genel an· 
larnda de özel anlamda da daha bölgesel anlamda da çevre yönetim sisLemlerini oluşturmaktır. 

Bunlar olabilir fakat bunları i şlevsel kılmalı. 

16. amaç: tarih ve kültür varlıklarını korumak, kurtarmak ve degerlendirmek. bunu da artık 
açıkça Lelaffuz etmek lazım : geçmişLe gerektigi şekilde özen gösteremedigimiz alanlardan birisi 
de budur. Ve bugün bazı konularda başımıza gelenleri biliyoruz. Bu konu taı'ih ve kültür varlık· 
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la rı salt bu bölgenin mirası degildir. bu bölgeye ve de bu bölge dolayısıyla ülkemize ve dünyaya 
mirasLıı·. Bunların korunması için tarih ve kültürel varlıkların korunması için plan ve program· 
larımıza önceden bunla rı dahil etmemiz gerekiyor. Bu nedenle ayrı bir amaç olarak ayırdedilme· 

si bakımından ortak bir karara vardı planlama grupları. 

Yeni plandan öncelikle beklenenler; ekonomik yapıda bir degişim sürecill'in daha farkl ı bir de
gişim süreci ki bu da kendi kendini tekrarlayan degil: üreten ve çoga lı.an bir degişim sürecinin 
başlamasıdır. Bölge toplumunun yaşam kalitesinin yükseltilmesi, bunda kastedilen karnın ı do
yurma hava alına ve su içme degil, yaşamın bir kalitesi vard ır insan olmanın kültürel ve toplum
sal boyutları vard ır tüm bu boyutlarla yaşam kalitesini yükseltmek. bölgeyle ulusal ölçekteki 
göstergeler arasındaki farklılıkları azaltmak. kuşkusuz hepimizin ulaşmak istedigi hedeftir. Böl· 
ge içi ve d ışı özel kaynaklarının katk ısının saglanması ki bu da bir alt hedef olarak düşünülebi· 

lir: insani. katı lımcı . demokratik yaklaşım. tüm dünyada çok konuşulan ve itibar gören belki de 
o ölçüde pratige geçirilemeyen bir ideal ama bu ideallerimizle bölge içi ve dışı tüm kaynakları

mızın harekete geçiilmesinin daha kolay olacagını Lahmin ediyorum ve de neticede son derece 
önemli olan istihdam olanaklarının artması ki bu da bizim temel beklentilerimizden biridir. Ozet 
bu şeki lde. fazla bir yorum yapmadan ancak bu kadar yapı labil iyor . Sayın Başkanım tartışma

lar varsa onlara geçebiliriz. teşekkür ederim. 

Haşim öGüT- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 

Tarım Grubu Yöneticisi) 

Sayın Saltık 'a çok teşekkür ederiz. çok ayrıntılı bir takdimi oldu. Şimdi bu ça lışmayı birkaç 
başlık altında özetlersek: 1989 yılında o zamanki hükümetimiz bir GAP Master Planı hazırladı. 

Aslında 1960 yıllarda gelişen GAP'taki toprak ve su kaynaklarının harekete geçirilmesi ve bu
nunla da bir bölgesel kalkınma amacına ulaşı lması gibi bir fikir vardı. Bu fikrin gelişmesi şek

linde plana yansıdı ve bu plan buna göre hazırlandı ama planın uygulandıgı son 10 yıll ı k döne
me baktıgımızda gerçekleşmelerde pek de arzu edilmeyen noktada oldugumuzu görüyoruz. Or· 
negin: enerji yatırımlarında yatırım masrafları itibariyle %75 'lik bir harcama var. Toplam ola· 
rak 32 milyar dolarlık bütçe öngörülmüş ama bunun %44'ü şimdiye kadar kullanılmış. Böyle 
bir yatırım yapılmış ama bu yatırımın sektörlere dagılımına baktıgımız zaman gelir getirici, re
fah arttırıcı . bölge insanına yarar getirici faaliyetlerde ki bunlarda Mastır Planın da esas teme
lini teşkil eden sulama projeleri öne çıkıyor. onlarda da gerçekleşmenin %12.8 oldugunu görü
yoruz. Dolayısıyla bir hızlandırmaya ihtiyaç var. bu plamn öngörülerinin yerine getirilmesi için 
yatırımlarda bir hızland ırmaya ihtiyaç vardır. 

Ama bugünkü geldigirniz noktada. sizlerin de bize verdiginiz yönlendirmelerle ortaya çıkan 
durum: o plan aslında bölgesel kalkınma terminolojisi açısından yetersizliklerle dolu. Insanı öne 
çıkarınam ı ş. sürdürülebilirlige çok da büyük önem vermemiş. özel sektörü pek dikkate almamış. 

kamu kurumlarının yatı rımların ı planlayan ve onlara yön veren bir rehber belge olarak ortaya 
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çıkmış. ama bugün sizler de bize onu söylediniz 'Kalkınmada kavramlar degişti.' Bu sürdürüle

bilirlik. katılım cı lık . özel sektörün öne çıkması gibi yaklaşım lar öne çıktı. 'Bun ları önümüzdeki 

dönemde görmek istiyoruz.' Bunu hem siz söylediniz. hem de biz aynı düşüncede oldugumuzu 

söyledik. Bu yaklaşımlarla yönlendirilen plan çalışma ları. Sayın Saltık' ın da söyledigi gibi 

amaç. hedef. stratejiler ve politikalara baglandı. Sayın Saltı k'ın yaptıgı sunuş. daha önce kitap
çıklar halinde sizlere sunuldu. 

Size sormak istedigirniz sorulardan bir tanesi de "Politikalar etkin midir. degil midir?" Amaç

lar isabetli olarak seçilmiş midir? Daha önce belirttigim biı' bölge kalkınma modern, çagdaş dü

şüncelerle hazırlanacak ve uygulanacak bir plan için uygun amaçlar mıdır? Bölgenin ihtiyaçla

rın ı da dikkate alarak siz elbette bu amaçlar uygundur. degildir. şun ların da ilave edilmesi gere

ki ı' diyeceksiniz. 2. olarak az önce söyledigim konu. bu amaçlara ulaşınada belirlenen politika

lar isabetli midir? Bu amaçlarla politikalar yanında bir de bizim hedeflerimiz var. Bölgeyi 10 se

ne sonra belirli kalkınma parametrelerinde nerelere götürmek istiyoruz. Onları da o belgede 

yazdık. Dolayısıyla sizler yaptıgınız konuşmalarda bize yararlı bilgiler vereceksiniz. bizi yönlen

direceksiniz. fakat eger bu bazda görüşlerin izi bildirirseniz bizim çalışma larımıza çok büyük kat

kıda bulunacaksınız. Sizin önünüzdeki belgede yazılı ve az önce Sayın Sa ltık'ın da takdiminde 

ayrıntılı bir şekilde izah ettigi amaçlar. hedefler. stratejiler. politikalar. bunlar isabetli midir? 

Bunlar arasındaki uyum saglanabilmiş midir? Yeni amaçlara yeni politikalara ihtiyaç var mıd ı r? 

Bunları sizden ögrenmek istiyoruz. Size ayrıca bir de soru formu. anket formu dagıttı k. Orada 

da yazılı o laı'ak da bu amaçlar içinde bir öncelik sıra laması yapabileceksiniz. hangi amaçların 

ilk üç sırayı alması uygundur? gibi bir soru va t', örnegin. onu cevapl andırabilirsin iz. Ona tekrar 

döndügümüzde ayrıca degerlendirecegiz. Fakat şunu da tekrar belirtmek istiyorum ki. biz sizle

rin görüşlerini tesp it etmeden bunlara nihai şekl i vermeyecegiz. Bu yüzden bize lütfen bu konu

da yarc;l ımcı olun. daha önce de belirttigim gibi Sayın Vali'nin de izniyle. bir sohbet havası içeri

sinde. açıkça görüşlerinizi bize bildirin iz. biz bunları kaydedecegiz ve Ankara'ya döndügümüzde 

degerlendirecegiz. Bugün sadece Batman'da toplantı düzenlenmiyor. biz üç grup olarak ayrıldık 

bu planı hazırlayan ekip olarak. bugün Batman dışında iki GAP ilinde de toplantı düzenleniyor. 

yarın da düzenlenecek. öbür gün de düzenlenecek. Yani 9 ili kapsayan il toplantıları bu hafta ya

pı lıyor. Ama biz daha önce Ankara'da Bakanlıklar' ın yetkililerini, Sivil Toplum Kuruluşları ve 

Ozel Sektör yetkilileri ile Üniversite'den seçkin temsilcileri çagırdık ve onlara da böyle bir sunuş 

yaptık ve on ların da görüşlerini tespit ettik. 

Dolayıs ıyla biz artık bu amaçlar setimizi politika larıyla beraber nihai noktaya götürmeye 

başlıyoruz bu noktada sizlerin katkılarını bekliyoruz. Bu bölüme geçiyoruz lütfen söz alan katı
lımcı ismini soyadını ve ünvanını bize bildirsin ve mikrofona konuşsun çünkü kaydediliyor. 

Evet bu bölümde söz almak isteyenler. 
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Erdal ÖZER- (Tarım lı Müdürü) 

Sayın Başkan. Sayın Valim. Degerli katılımcılar: 1989 yılında hazırlanarak programa sunul
muş olan. GAP Master Planı ile entegre Kalkınma Planı düşünülmüş olmakla birlikte yöre halkı

nın yaşam kalitesini. sosyal. ekonomik ve kültürel ve çevresel açıdan arttırınayı saglayamamış· 

tı r. Hazırlanacak olan yeni GAP Master Planın hayat standartlarının iyileştirilmesine yönelik 
olarak yapılması hedeflenmeli. bu master plan çerçevesinde her il. ilçe. köy ve mezralarının kay
naklarının araştırılması yapılarak. o ilin ekonomik fizibilitesinin çıkarılması saglanmalıdır. Ge· 
rek sosyalist. gerek kapitalist ve gerekse bizim gibi demokrasiyle idare edilen ülkelerde. çiftçilik· 
le iştigal eden herkes istedigi ürünü üretme serbestligi içinde bir lüksesahip degildir. Dünyanın 
küreselleşetigi bu asırda bizim de şapkamızı önümüze koymamız gerekir. Neyi üretecegimizi. 
hangi kaynaklarımızı en ekonomik şekilde kullanabilecegimizin plan ve programını yapmalıyız 

ki küreselleşme içinde yerimizi alabilelim. Pazarlayamayacagımız ürünün fazlasını üretmek gibi 
bir gaflet ve delalet içinde bulunmaktansa ülkenin neye ve hangi ürüne ihtiyaç varsa plan ve 
program dahilinde onu üretelim. 

Ucuz politikalar yaparak her yı l bir K ıbrıs adası kadar olan topraklarımızın suyla ak ıp gitme· 
sine bu ulusun fertleri olarak karşı çıkmalıyız. Havza geliştirmeleri projeleri ile toprak kaybını 

önleyecek politikaları üretmenin yanında hızlı bir şeklide agaçland ırma ve orman yapımına git· 
meliyiz. Akarsularım ızı zaptırap altına alarak ekonomik kullanırnın çarelerini bulmalıy ız ki ba· 
rajlarımızın da ekonomik ömrünü uzatalım. Daha açıkçası GAP'ın suyunda bogulmamalıyız. Bu 
topraklar bize atalarımızdan miras kalmış, biz de evlatlarımıza en elveı· işli şekilde dogam ızı kir· 
!etmeden bırakmalıyız. 

Hayvancılık konusuna gelecek olursak. geçmiş yıllarda GAP Bölgesinden Asya ülkelerine ka· 
çak hayvan naklederken ölen. sakat kalan insanlarımız olmuştur. Bugün ise durum tam tersine
dir. Asya ülkelerinden kaçak hayvan ve tarımsal ürün gelmektedir ve de bu ülke olarak bizim 
ayıbımızdır. Biz eskiden Avrupa'nın çöplügüydük. tabiri caizse şimdi Asya'nın da çöplügü duru
munday ız. Hayvancılıgı kalkındırmak bir program çerçevesinde üreticimize ucuz yem girdisini 
saglamaktan geçer. Yem girdi fiyatların ı ne kadar aşagıya çekersek. hayvancılıgımız o kadar 
Herler ve ihracat dahi yapabilecek düzeye gelebiliriz. Yani çark eskiye döner. Ülkemizde hayvan· 
cı lıgın gerilemesinde en büyük problem de kaba yem açıgında yatmaktadır. Bu açık kapanınaz
sa ilerleme imkansızdır. Bu yı l çiftçimiz saman la bugdayı karıştırıp. saman diye satma girişimin· 

de bulundu. Yı ll ardır bu bölgede görev yapmaktayım. bu yıla kadar çiftçi anızını toplamıyordu. 

saman yapmıyordu ama bu yıl çiftçi hayvan sürüsünü anıza sokmayıp bunu saman yapma yo
luna gitti. 

Devletimizin son çıkardıgı hayvancıl ık destekleme kararından da çiftçimizle yapmış oldugu
muz görüşmeler sonucunda bunlardan faydalanmak istemediklerini görüyoruz. Çünkü artık on
lar da bu desteklernelere olan inançlarını kaybetmiş. Çiftçi destegi dogrudan yem bitkisi üretimi 
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ya da tohum olarak. gerekirse tüm çiftçilerimizin ortak olarak kullanabilec~i alet ve ekipman la 
olur. 

Ülkemizde hayvancılık sektörünün ilerlemesinin kaydedilmesinde ikinci bir nokLa da balıkçılık
Lan geçer. Avrupalı 'nın bize ithafı şudur ki 'Su akar Türk bakar·. Etrafı sularla çevrili her Laı·afın 

dan ırmak. dere ve çayların aktıgı bu cennet vaLanın. dünya balık piyasasını elinde tu tması hiç de 
zor degildir. Bilinçsiz avianmanın önüne geçerek baraj ve akarsularımızdan yeterince faydalan
mamız sonucu. inanıyorum ki sadece balıkçılıkLan dünya dış borçlarımızı ödeyebilecek bir güce 
sahip olacagız. Degerli katılımcılar yalnızca yol, köprü. muhteşem binalar. marketler. dükkanlar 
açınak la kalkınmışlık olmaz. Kalkınmışlık: çiftçinin karnının doyması. sanayicinin dünya tekno
lojisini yakalaması. tüketen degil üreten bir toplumun oluşturulması ile olur. Bu GAP Master Pla
nı çerçevesi içinde plan yapılmış olmak için yapılmaması dilegiyle saygı lar sunarım. 

Haşim ÖCÜT- (Güneydo~u Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz Beyefendi. Tarım ll Müdürümüz gerçekten de bize yön veren çok degerli gö
rüşleri dile getirdi. Tabii bunları amaçlar seti ile ilgili olarak degerlendirmeye çal ışacagız. Bu ko
nuda başka söz almak isteyen katılımcı var mı acaba? Sayın Başkan larımız da Sayın Vali Yar
dımcı larımızın da söyledigi gibi buradalar. Ben birşey daha söylemek istiyorum. Biz sizin huzu
runuza geldik yaptıgım ı z bir ça lışma var. o ça lışmayı size sunuyoruz. dogru yolda mıyız yanlış 
yolda mıyız . size soruyoruz. Konuşma olmaması demek. bizim dogru yolda oldugumuz anlamı
na gelir. belki de yan l ı ş yoldayız. Bu bakımdan sizler konuştukça biz emin adımlarla gideGegiz. 
Attıgıınız adım emin mi degil mi. onu soruyoruz. Herkesin bu konuda mutlaka görüşü vardır. Bu 
görüş ler i bize bildirmeleri. bilahare kendilerinin istedigi bir planla 3 ay sonra. 4 ay sonra kar
şınıza gelınememizi saglayacak. 3.4 ay sonra bu amaçlar ve politikalar paralelinde bazı faaliyet
ler ortaya koyacagız. Bu planın bir parçası olarak da bir uygulama programı hazırlayacagız: 

projeleri Lanımlayacagız. Bu projeleri önünüze getirdigimiz zaman diyebilirsiniz ki: bunlarla böl
ge ka lk ınması olmaz. Işte bütün bu projelerin kaynagı . neşet ettigi yerler bunlard ır . Amaçlar. po
litikalar. hedefler ve stratejilerdir. Bu yüzden bu belge son derece önemlidir. Bu belgeyi sizlerin 
görüşlerine sunup. Lasdik ettirdikten sonra nihai nakLaya dogru gidecegiz. Lütfen bu konudaki 
görüş lerinizi açık ve net bir şekilde bize duyurun uz. 

Şehmuz Bey'in sanırım kültür ve Labiat verlık ları ile ilgili bir çalı şınası var. Buyurun efendim: 

Şehmuz KARTAL- (ll Kültür Müdür VekliJ) 

Sayın Divan. D~erli katı lımcılar.hepinizi saygıyla selamlıyorum . 

Oneelikle GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nin bölge kalkınmasıyla ilgili hazırlamakLa oldugu bu 
plan için dogru yolda oldugunuzu söylüyorum. Ve de bu planın yani Laslak 2'nin 15. Amaç baş

lıg ı altındak i konuya deginmek istiyorum. 
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Güneydogu Anadolu Projesinin 2010 yılında bitirilmesine ili şkin Bakanlar Kurulu 'nun kara
rına istinaden, GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı · nın yüklenmiş bulundugu Güneydogu 
Anadolu Kalkınma Planı Hazırlama işi için oluşturulan . proje ekibinin çalışmalarına bir n ebze ol
sun katkı saglamak üzere bir katılımcı olarak. bu toplantıda görüşlerimi açıklamama fı rsat ver
diginiz için sizlere teşekkür ediyorum .. 

Taslak 2'nin 16. Amaç başlıgı altındaki. "tarih ve kültür varlıkl arı korunacak. kurtarılacak ve 
degerlendirilecektir" denilmiştir. Şimdi kesinlik kazandıran bu cümleden cesaret aldım ve bunu 
da bir amaç olarak ele aldıgınız için tekrar teşekkür ediyorum. Bu cümleden hareketle. benim de 
ilgi alanıma giren Batman'daki kültürel potansiyelin zenginliginden kısaca bahsetmek istiyorum. 

Batman ili 41 o 1 O ·. 41 o 40' dogu boylamlarıyla 38°40'. 37° 50' kuzey enlemleri arasında 
yer alan. Dicle nehri ve onun yan kolları olan Batman ve Garzan çayları a ı·asındak i havzada ku
rulmuş. Dogu ve Güneydogu Anadolu Bölgelerini Ortadogu·ya baglayan karayolunun kenarında 
iskana açılmıştır. Kuzeyde Muş. Batıda Diyarbakır. Doguda Bitlis ve Siirt. Güneyde ise Mardin 
ilieri ile komşudur. Rakımı 560 m'dir. Batman ' ı çevreleyen Sason. Meletu. Avcı . Meydanok ve 
Raman Dagları çogu zengin maden ve petrol yataklarına sahiptir. Batman ve Beşiri ovalarında 

ise her çeşit tarımsal ürün ve endüstriyel bitki yetişmektedir. Bu nedenle Batman ' ın sınırları 

içinde akmakta olan akarsuların kıyısındaki yerleşimin tarihi neolotik döneme dayanmaktadır. 

Bu bölgede görülen kültür ve tabiat varlıgı niteligindeki tarihi eserler. höyükler. kümülüsler. 
kaya mezarları ve magara konutlar insanların bu nehirler kıyısındaki onbin yıllık yerleşimleri

nin kanıtı ve göstergesidir. On bin yıllık bir kültür birikimine sahip olan Batman il sınırları için
de 2863 sayılı kültür ve tabiat varlıklarını koruma kanunu kapsamında tespit ve tescili yapılmış 
toplam 103 adet sit alanı mevcuttur. Bu alanlarda bulunan kültür ve tabiat varlıgı niteligindeki 
eserlerin tümü grup ve türlerine göre bulundukları nokta adresi içinde tasnifleri yapılarak. en
vanterleri çıkarılmıştır. Batman'ı çevreleyen Dicle nehri ve onun yan kolla rı olan Batman ve Gar
zan çayla rı insanların yerleşik hayata geçiş yaptıgı onbin yıldan beri önemini sürdürmüş lerdir. 

Çevrelerine hayat verdikleri için ilk çaglardan beri insanlar tarafından kutsal kabul edilen bu ne
hirlerin kıyısı doguş yerlerinden itibaren sürekli yerleşim alanı olmuştur. Batman il sınır la rı için
deki bu nehirlerin akış güzergahında görülen bu tarihi eserler büyük bir yekün tutmakta. ve ili
mizin bu alanda zengin bir kültür potansiyeline sahip oldugunu göstermektedir. Yılla rdan beri 
bu bölgede sürdürülen arkeolajik kazı larda ortaya çıkan buluntulardan anlaşıldıgına göre. in
sanların ilk defa Kuzey Mezatopamya'da yerleşik hayata geçi ş yaptıgını ortaya çıka ı·mıştır. Bat
man'da kendini gösteren onbin yıllık bu kültürel doku ile folklorik yaşam tarzı bugün de her 
alanda kendini göstermekte ve Batman için bir şans olarak kabul edilmesi gerekmektedir. 

Güneydogu Anadolu Bölgesi'nin bir kenti olan Batman ve baglı yerleşim alanlarında çok sa
yıda görülmesi gereken tarihi ve turistik alanlar mevcuttur. Bunların içinde önem arzedenlerin 
başında gelen Hasankeyf ören yeridir. Hasankeyf ören yerini Güney ve Güneydogudan çevrele-
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yen kalkerli arazi yapısının verdigi imkanlarla sanki doga ve insanın elele vererek giriştikleri or
ı.ak bir çalışma sonucu meydana getirdikleri magara evleri yle. oluştul'ulan derin ve heybeLli kan

yonlar muhteşem bir yeryüzü şeklini meydana getirmiştir. 4000'i aşkın magaranın bulundugu 

bu bölge dünyada benzeri az bulunan bir doga harikasıdır. Dicle nehrini menderesler çizerek 

aktıgı binlerce yıllık süreçte oluşan dar vadiler ve sel sularının yamaçlardan akarak Dicle'ye 

ulaştıgı bölgede meydana gelen derin çukurlar ve buna baglı olarak orı.aya çıkan engebeli yapı

nın biçimlendirdigi yeryüzü şeki llerinin seyrine doyum olmuyor. 

Hasankeyf'te ki Yol Geçen Hanı: bilindigi üzere kültürümüzde bir darb-i mesel vardır:"Yol ge
çen hanı·. Yaşantımızın hemen hemen her anında birbirimize karşı kullandıgımız bu nükteli de
yim. aslında gerçegin kendisini ifade etmektedir. Çünkü gireni-ç ı kanı: geleni-giden i belli olmayan 
mekanlar için kullanılan bu deyimin aslın ı teşkil eden "Burası yol geçen hanı mı?" olayındaki 

han. Batman ilinin antik kenti olan Hasankeyf ilçesinde bulunmakt.adır. Yüzyıllardan beri halk 
arasında yol geçen lıanı olarak bilinen ve yaklaşık bin kişi kapasiteli olan bu dogaı magara yek

pare taştan yapılmış Hasankeyf kalesinin altında bulunmakta olup agzı Dicle nehrine dogru açıl

maktadır. 

Bu dogaı magaranın içinde su stok etmek için bir adet malısen ve kaleye çıkmak için bir de 
gizli yol vardır. Ulaşırnın su yollarıy la yapıldıgı devirlerde. Dicle nehrinin karşı sahiline gidip gel
mek için ulaşım aracı olan sal ve keleklerin önünde sıralarını bekleyen insanların dinlendigi ve 
geceye ka lanların da burada yatarak sabahl::ıdıgı bu loş ve egzotik mekan içindeki hava akımı 

insanları rahatsız etmeyecek şekilde bir özellik taşımaktadır. Yazın serin. kışın ılı k olan bu ma

garanın içindeki atmosfer. bugün de aynı özelligini korumakLa ve dinlenmek için insanları ken
dine çekmektedir. Bu nedenledir ki dini. dili. ırkı anlaşılmayan . geleni gideni. gireni çıkanı belli 

olmayan ancak her zaman yogun bir insan trafigine sahne olan bu magaraya binlerce yıldan be

ri "yol geçen h anı" denilm iş ve Hasankeyf teki yaşantının vazgeçilmez istisnai bir mekanı olmuş

tur. Her devirde han olarak bilinen ve insanların dinlenmesi için kullanılan bu dogal magaraya 
"yol geçen hanı" ismini veren her kimse.sosyal ve kültürel yaşantımız içinde önemli bir yer tu

ı.an deyimler silsilesine unutulmaz bir halka ek lemiştir. 

Nükteli ve ince bir mizalı yüklü olan "yol geçen hanı" gerçeginin eskiden beri Hasankeyf'te 

bulunması .nostalj iye özlem duyan ve gelecege umutla bakan ınütebessim ve güler yüzlü insan

ların ugrak yeridir. Günümüzde de bu özlemini gidermek için yurt içinden ve yurt dışından in
sanlar."yol geçen hanı"nı görmek ve bir süre burada dinlenmek üzere Hasankeyf e akın etmek
tedirler. 

Hallançemi höyügü: Batman'ın Kozluk ilçesi Kaletepe köyü sınırları içinde kalan Batman ça
yı kıyısındaki bu höyük.Neolotik döneme ait olup. 10 000 yıllık bir geçmişi vardır. Insan ların 

yerleşik hayata geçiş yaptıgı yerlerin başında gelir. Burada ya~ılan arkeolajik kazılardan elde 
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edilen buluntular.insanların ilk defa tarımla ugraştıgı ve yabani tohum ekerek mercimek ve be
zelye elde ettikleri anlaşılmıştır. 

Batman Köprüsü. mahalli adı: "Malabadi Köprüsü"dür. Artukogulları Beyligi döneminin mi
mari şaheseri olan bu köprü. Artuk'un torunlarından ligazi oglu Timurtaş tarafından 114 7 yılın

da yaptırılmıştır . Mostar Köprüsünün ikizi olarak kabul edilir. Tek kemerli olan bu köprünün içi
ne iki yoldan girilir. Içerde insanların dinlenmesi.yatması ve dış tehlikelerden korunması için 
odalar yapılmıştır. Ulaşımı saglamayla birlikte birçok fonksiyonu olan bu sanat harikası köprü
n ün Batman'daki diger eserler gibi meraklıları tarafından mutlaka görülmesi gerekiı·. 

Markilyakus Manastırı; Beşiri ilçesi Ayrancı köyünde bulunan ilkçag Süryanilerinin önemli 

dini merkezlerinden birisidir. Bu manastır aynı zamanda Mardin'deki Derüzafaran Manastırıy
la irtibat saglayan ve papaz yetiştirmek için egitim veren bir külliye görevini üstlenmiş bulunu
yordu. 

Kozluk Kalesi; Siirt ve Meyafartin yani Silvan arsında yer alan Eı·zen bölgesinin önemli kale
lerinden biri olan bu kale, Ortaçagda önemli bir üs olarak bütün ulaşım ı kontrol ediyordu. Uzun 

yıllar Iran lmparatorlu~una ba~lı kalan Kozluk Kalesi. V. Yüzyılda bir Nasuı·i Piskoposlugunun 
merkezi oldu. 640 Yılında yaz bin Ganem komutasındaki Müslüman orduları tarafından ele ge
çirildi. 

Hasankeyf Magaraları ve Kalesi; llkçagdan beri iskan yeri olarak kullanılan Hasankeyfteki 
magaralar. yapılış biçimlerinden hiçbir şey kaybetmeden günümüze kadar gelmiş ve çok fonksi

yon lu özelliklerini korumuşlardır. Yekpare taştan yapılmış Hasankeyf Kalesi'ni çevreleyen vadi· 

nin yamaçlarındaki bu ma~aralar yazın serin kışın ılık bir atmosfere sahiptirler. Bu nedenle her 
zaman insanları kendilerine çekerler. 

Zeynel Bey Kümbet'i; Akkoyonlu Hükümdar·ı Uzun Hasan. oglu Zeynel Bey için yaptırmış 

olup. Akkoyunlu Beyli~i devrinden kalma bir anıt mezardır. Kapı üzerindeki yazıttan. 11 A~us
tos 14 73 teki Otlukbeli Savaşında şehit düşen Sahadırhan Zeynel Bey için yapıldıgı anlatılır. Da

ire planlı mezar odasının üzerinde. dıştan daire plan devam ederek. içten de sekizgen plan esas 
alınarak gövde yapısı yükseltilmiştir. Tavanı kubbe şeklinde olup konik bir külahla örtülüdür. 
Gövde kısmını dıştan çevreleyen üç sıra halindeki çinilerele. "Allah. Muhammed. Ali" yazıları. 

kümbetin mimari yapısını ayrı bir estetik vermiştir. Kendi türünün tek örnegi olan bu Silindirik 

Yapı. üzerindeki çini süsleme yazılar ve kitabesi ile dikkatleri üzerine çekmektedir. Mimarı. "Pir 
Hüseyin • isimli bir zattır . 

Bunlardan başka Batman il sını rları içinde yer alan daha birçok tarihi ve turistik yerler mev
cuttur. Kozluk ve Sason ilçelerimizin merkez ve kasabalarında birçok kale. manastır ve kilise 
vardır. 
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GAP Bölge Kalkınma Planı hazırlanırken özellikle bölgenin küiLür ve Labiat varlık larının Lanı· 

tımı ve korunması yapılmalıdır. Kuzey Mezopoı.amya'nın Anadolu'da kalan Dicle ve Fırat nehir· 
leri arasındaki havzada bulunan toprak altı ve toprak üstü kültür ve tabiat varlıklarının Anado· 
lu sentezine ış ık tutmaları açısından önem arz ettikleri bilinmelidir. Bu val'lıkla ı'l a ilgili yayınlar 
yapılmas ı . seınpozyumlal' düzenlenmesi dilegimizdil'. 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgınca ilimiz sınırl arı içinde küiLür ve Labiat varlıkları· 

nın tespiti yönünde yapılacak bir yüzey araştırması ça lışmalarında. ll Kültür Müdürlügümüz her 
türlü destek. rehberlik ve mihmandarlıga hazırdır. 

Saygı lar sunarım . 

Haşim ÖCÜT- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz Sayın Kaplan. Bize hem görüşlerinizi bildirdiniz hem de bilgi verdiniz. Aslın· 

da kültür varlıklarının korunabilmesi için bu varlıkları tanımalıyız. bilmeliyiz. Onun da çok üze
rinde durdunuz ve Teşekküı' ederiz. 

Bu noktada konuşmak isteyen katılımcı var mı acaba? 

Buyurun efendim. 

Arzu ederseniz mikrofonu verebiliriz ve yerinizden konuşabilirsiniz. Buyurun. 

Osman SEVER- (Köy ve Mahalle Muhtarları Dernegı Başkanı) 

Sayın V alim, Sayın Başkan ve diger misafirlerimiz.hepinizi Saygıyla. sevgiyle selaınlarıın. 

4 Sayın Başkan. bu GAP'ın manasını an lamak istiyoruz. GAP ne demektir? Batınan'da bir ba· 
raj var. Kaç seneden beri bu baraj duruyor. Eger bu barajı yaptırılabilirse GAP tam olarak ba· 
şarılı olacaktır . En az 150 köy bu barajdan faydalanınaktadır. Her köyde bir fabrika olur. Bat
ınan'da bu sene kuraklık oldu. su seviyesi düşmüş. Batınan'da önceden kuraklık görülmemiş 

ama şimdi Batınan şiınşirleri ınaMur olmuş. Tohum arasalar bulamayacaklar. bu şiınşirler 

ınagdur oluyor. siz de biliyorsunuz. Hepinizi saygıyla ve sevgiyle selaın lıyoı·uın . Ben Köy ve Ma· 
lıalle Muhı.arları Dernegi Başkanı. Osman Zeynel. 

Haşim öCüT- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz. Sayın Zeynel. 

Isterseniz gündeme göre ara verelim. Biraz da ara sırasında da düşünme fırsatınız olur. Sa
at 16:00'da tekrar toplanmak üzere yarım saatlik ara veriyoruz." 
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Bu bölümde sizlerin görüşlerini tespit etmeye devam ediyoruz. Bu bölümde söz almak iste
yenleri belirlemek istiyorum. Kim söz almak istiyor acaba? 

Isterseniz şunu da not olarak söyleyelim. bazı arkadaşların eline bt'oşür ulaşmamış. broşü

rü inceledikten sonra yazılı olarak da GAP Idaresi'ne iletebilirler. 

Sayın Valimin bana çok önemli bir hatırlatması var. Size bu belge biraz geç ulaşmış sanırım. 

Egeı' siz bu aşamada incelemek için yeterli zaman bulamadık. ineeleyemedik gibi bir düşünce

deyseniz. belgeyi bilahare inceleyip gerek Valilik makamı kana l ıyla GAP Bölge Kalkınma Idare
sine. ya da direkt olarak bildirmeniz mümkündür. Ama biz bu aşamada da sizin huzurlarımza 

çıktık. bu zamanı da degerlendiı'mek istiyoruz. 

Az önceki sözlerimi hatırlatmak isterim. bu plan hazırlama işlemi uzun bir süre alacak. Çe
şitli aşamalardan geçerek bu planı hazırlayacagız. Ve sonra bir uygulama programı. yani proje
ler demetini belirleyecegiz. Ama bunların hepsinin başlangıç noktası. size sunulan amaçlar seti
dir. Burada çok da belirgin olmayan baz ı önemli noktalar var. Az önce arada bazı arkadaşlar

la da konuştugumuz gibi, bu noktada bir Pazar ekonomisi sisteminden bahsediliyor. yani insan
ların güçlendirilmesi ve insanlarla pazar arasındaki bir varl ık olan devletin yavaş yavaş yönlen
dirici bir konumda yer alması . yavaş yavaş pazarla insan arasındak i direkt bagın oluşmasına 

hizmet edecek faaliyetlerde bulunması öngörülüyor. 

Tabii ki bunu bu şekilde belirledikten sonra. projelere geldikten sonra. örnegin teşvikleri be
lirlerken bize yönlendirici katkıda bıılunduracak. bize ışık tutacaktır . 

Bunun dışında sizler de konuşmalarınııda daha önce belirttiniz. teşvikler dışında ya da mül
kiyet yapısından bahsettik. Tarımsal gelişme söz konusu. Suyu getirdik. su tarlaya kadar uzan
dı ama kiracıların ,yarıcıların yogun oldugu bir ortamda. yani istedikleri araziye. mülküne sahip 
olmadıkları bir alanda yaptıkla rı tarım dogaya bozucu etkide bulunuyor. Bunlar. bu amaçlarla 
nasıl önlenecek? Bunları sizin bize yönlendirici olabilecek düşüncelerinizle bildirmeniz gerekiyor. 

"Siz toprak reformunu mu öngörüyorsunuz?"gibi sorular geldi. Böy le bir ortamda toprak re
formunu yapmak mümkün mü? 30-40 y ıl önce Güney Amerika ülkelerinde böyle bir reform ya
pıldı. Oneelikle kaynaklarımız yeterli degil. Bunun dışında toprak mülkiyet düzenini . adil dagılı

mı saglayabilecek daha nasıl mekanizmalar olabilir? Bunları siz bize söylerseniz biz de bundan 
sonraki aşamalarda programlarımızı ona göre şekillendiririz. 

Bu baglam da bilgi olarak şunu da vereyim. arazilerle ilgili bir enformasyon sistemi yani han

gi arazi kullanma kabiliyet sınıfından . ne kadarlık arazi nerede satışa arz ediliyor? Bunları alıet

Iara ulaştırmak ve a lıcıların bu arazileri alabilmeleri ve bilahare de araziyi işletmeye dönüştü

rebilmeleri için kredi mekanizmalarını geliştirmek. Bunlar Kahramanmaraş Üniversitesi. Çuku

rova Üniversitesi. Harran Üniversitesi tarafından hazırlanıyor . ll Müdürümüz de konuşmasını 
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yaptı ki li Müdürilmüzün ça lışma larında büyük bir çogunlugu Tarımsal Yayım Hizmetleri oluş

turuyor. Tarımsal Yayım Hizmetlerini nası l etkin leşti rebiliriz? Sadece parayı ver. ödenegi ver. 

biz onu etkinleştiririz diyemiyoruz. Çünkü zamanında benim de müdahil oldugum bir Tarımsa l 

Yayım Projesi yürüttük. Kaynakları akıttı k ama proje bittikten sonra. o sistem çalışmadı. sürdü

rülebilir degildi. Burada Sivil Toplum Örgütleri nasıl devreye girebilir·? Bunu için modeller neler

dir? Biz bunu yine Ziraat Mühendisleri Odası gibi bir Sivil Toplum Örgütünden istiyoruz. Agaç

landırma erozyon kontrolü gibi bir konu gündeme getirildi ve önemli oldugu vurguland ı ki ger

çekten de öyledir. Biz bununla ilgili modellerin geliştirilmesi için Orman Mühendisleri Odası. TE

MA'yı davet ettik. Onlar bu konuda bir ça l ışma yapıyor. Bu amaçlara baglantıl ı olarak. biz. be

lirli modelleri de geliştirmek için ça lışmaları başlattık. Ama sizler bize bu amaçların isabetli olup 

olma,dıgı. ve buna baglı olarak da buradan yörenin kültürüne. yaşam biçimine uygun olan han

gi modeller üretilmelidir? Bu yönde de bizi yönlendirirsen iz bize çok yara ı· lı katkılaı·da bulunmuş 

olursunuz. Bu bakımdan. sizleri tekrar görüş bildirmeye davet ediyorum. 

Ziver ÖZDEMIR- (Ticaret ve Sanayli Odası Meclis Başkanı) 

Sayın Valim. degerli katı lımcılar. Ankara'dan gelmiş olan tüm misafirlileı·imize hoş geldiniz 

diyor ve diger arkadaşlarım ıza saygılar sunuyoı·uın . 

Aslında bir önceki toplantıda. tabiri caizse cebiınizdek ilerin hepsini boşaltmıştık. Tabii biı·az 

da ben katılımcı lıktan . özellikle bu tür toplantıların esas amacı. bölgede yaşayan insanların bu 

olaya katı lması. kendi düşünceleri ni. fikirlerini söylemesi ve sizin de bu dogrultuda bir plan. 
program yapmanızdı r . 

F'akat burada ben biraz önce degerli arkadaşlaı· Ja görüştüm. Sadece Batman sahibi olarak 

Sayın V alim bir espı·i yaptı. 'Sadece siz varsınız. · dedi. Gerçekten bakıyorum da herhalde herkes 
iş in kolayına kaçıyor: herhalde GAP da burada bir yerde işin kolayına kaçıyor. Sayın V alim top

lantıdan yarım saat önce bir talimat verir. bütün birim müdürleri arkadaşlarım ız toplantıya ka

tı lırl ar. Ama malum un uz. serbest çalışan ya da Sivil Kitle Örgütlerinin başındaki arkadaşlarımı

zın da kendilerine göre bir iş programları vardır. Daha önceden eger bu tür top lantılarla ilgili 

olarak bilgilendirilirlerse. bu arkadaşlarımızın da katılacagından hiç şüphem iz yoktur. Hepsi ka

tılacaktır. Özellikle de bölgede yaşayan insanları ilgilendiren bir konu hakkında kendi düşünce

lerini ve fikirlerini söylemekten kimse kaçınmaz. 

Biraz önceki konuşmada. sanırım Ahmet Hocaınd ı konuşan . özellikle teşviklerle ilgili konuş

tugu zaman hemen başımı saliadım o anda. Bizim bölgede geçmişte teşviklerle ilgili çok büyük 

sıkıntılar yaşandı. Maalesef bu belki de Batman'ın şanssızlıgıdır. Hep olumsuz şeylerle ortaya 

ön plana çıkar. en son intiharlarla ilgili oldugu gibi medyatik olmaya başladı. Teşviklerle ilgili 

geçmişte çok büyük sıkıntı lar yaşand ı. yaşanmadı degil. Ama bölge insanından mı? Ben ona ha-
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yır diyorum. %50'si bölge insanından kaynaklandıysa %50'si de bürokraL aı·kadaşlardan kay· 

naklanmıştır. Çünkü birkaç tane kötü niyetli insan varsa da. iyi niyetli birçok insan vardı ve bu 

işi yapmak üzere elindeki sermayesini. birikimini harcad ı. F'akat bu bir yere kadar olabildi. Çü n· 

kü bizim bölgede yaşayan insanların sermayesi maalesef diyecegim. belki dışarıda çok büyük 

bir sermaye olarak gözüksede. ama o kadar sermaye yoktur. Türkiye'de ya da dünyadaki iş ya
pan. büyük yatırımlar yapan işadamlarına baktıgım ız zaman çogunun kendi holdingleri ya da 

kuruluşlarına baglı olan bir bankaları oldugunu ya da bürokrasinin üst seviyelerinde danışman

lık yapan birkaç danışmanı vardır. Bu danışmanlar aracılıgıyla istedigi bankalarda. devlet ku

ruluşları ya da özel teşekkü llerdeki bankalardan çok kolaylıkla kredi saglayabiliyor. Buradaki 
insanların böyle bit· imkanları yok. 

Ben şahsen Batınanit bir işadamı olarak. burada 4-5 tane işietmem var. yaklaşık 350-400 
kadar çalışan personelim var. Ama sadece biz kendi birikimimiz. sermayemiz ya sadece baba
mızdan dedeınizden gelen ya da kendi çabaınızia kazandıgımız birkaç kuruşu haı·cadık ama dev
letten de destek aldık. Teşviklerle ilgili az önce Ahmet Bey'in de belirtmiş oldugu o teşviklerle üç 
tane yatırım yaptım . Biri poşet. lastikle ilgili. biri tuglayla ilgili biı'i de turizmle ilgili. Sayın Ah

met Hoca ile Ticaret ve Sanayi Odası Başkan'ının böyle bir görüş bildirecegine ihtimal vermiyo
rum. Bu kitapçık elimize gerçekten çok geç ulaştı. bir düzensizlik var. Geçen hafta Diyarbakır'da 

bir toplantı yapı lacaktı ve ben oraya da katılımcı olarak davet edilmiştim. F'akat 10:00'da olan 
toplantının davetiyesi 13:00'de eliıne ulaştı ve gidemedim. Bunu bir sonraki toplantılar için en 
azından bir uyarı olarak dikkate alırsanız memnun olurum. 

Batınan olarak bir llıh Deresi meselemiz vard ı. Onceki toplantıda dile getirdik. bu sorun Bat
man'ın en büyük sorunlarından biridir. Degişik kurumlarla TPAO olsun DSI olsun. Belediye ol
sun bunların ortaklıgıyla ve yanılınıyorsam bir de GAP'ın ortaklıgıyla yapılması geı·eken bir şey 
ama o noktada bir gelişme olmadı. 

Bir maddede bölge insanı olan. bayanlarla ilgili bir nokta vardı. Geçmişte. 5 y ıl öncesine ka
dar. medyada ya da degişik kitlelerle konuştugumuz zaman bir espri yapılırdı. 'Kaç kişisiniz?' 
dendigi zaman '5 kişiyiz.' 'Kadınları sayınıyar musunuz?' diye bir tabir vardı. Biz onları sayına

ya başladık ama bir yerde de bu sefer onları saymamamızı isteyen başka bir görüş öne sürül
dü. Çünkü herkes geçmişte yaşanan bazı olayları; çogu insan kız çocuklarını okutınazdı ya da 
bir işte ça lıştırmak istemezdi. halk bunu benimsemeye başladı. Halk çocuklarının okuması ve bi
linçlenmesin i istedi. Okula göndermeye başlayınca önüne degişik engeller çıkmaya başladı. In
sanlar ı mızın kendine göre bir yaşam biçimi vardır. Bunlar örf. adet. gelenek dediklerimiz. inanç

larıınız vardır. Çogu insan belki kendi inançlarını tam olarak bilmez ama gelenek ve görenekle
rinden dolayı başı kesilse kız çocugunun başını açmaz. hanımının dışarıdayken saç telinin gö
zükmesini kabul etmez. bu gelenek ve görenekieri ata larından bugüne kadar gelmiştir. Bu son 
y ıllarda. en son çıkan kanunlara göre kız çocuk larını da okuldan ettiler. Batman lı insanlarımızın 
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çogu. o gelenek ve görenekieri ya da inancından dolayı. üniversite kazanan çocugunu maalesef 
okuldan almak w runda kalıyor. Bunu özellikle bu ka lkınma planı ça lışma ları içinde görmek is
terdim. Yazı ldı da. Az önce Haşim Bey' le de görüşLüm . muallak bazı terimler oldugunu söyledim 
ve de inşallah bu Lür konu ları da içeı·iyordur. 

Aslında üzerinde konuşulacak birçok konu vaı·: bölge itibariyle Larınıla ilgili olarak ya da bo
şalan köyler. Yıllarca göç nedeniyle Batman ' ın merkezi yerlerinde çok büyük yıgı l malar olmuş. 

işsizlik çok fazla. Belki de köyünde aga oldugundan şimdi gururuna yediremeyip üç Lekerlikli 
bir el arabası ya da tabla üzerinde ça lışmıyor ve de kendi kızını panıuga gönderiyor ya da ken
di ha nınıını gizlice Anadolu'ya fındık toplamaya ya da başka herhangi bir i ş yapmak için gönde
riyor. Bölgede bu tür büyük sıkıntıla r var. Inşa llah bu çalışma laı·ın . en azından 2010 yıl ına ka
dar olan kısmında bu bölge ekonomisi ve sosyal yaşantısı açısından iyi. faydalı sonuçlar alabi
leGegiınizi tabınin ediyo ı· . sayg ıla r sunuyorum. 

Haşim ÖGÜT- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 

Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz. Sa n ırım sayın Defterdar' ı ın ız konuşacak. mikrofonu verebilir miyiz? 

Mustafa IŞIK- (Batman Dellerdarı) 

Sayın Valinı . degeı· l i misafirler ve mesai arkadaşla rını . 

GAP Idaresi Başkanlıgı · n ın düzenlemiş oldugu toplantıdan haberimiz va rd ı ancak bu kitap
çık bize ulaşmadı . sadece telefonla davet edildik. Bu nedenle biz biraz hazırlıksız geldik. Aslında 
hazırlık lı gelenler ne yapıyor. diyorsunuz. diyebilirsiniz. 

Ka lkınına için mutlaka maddi kaynaklara ya da diger kaynaklara ihtiyaç vardır. Bu bir ger
çektir. Eger özel sektörle Kamu kurum ve kuruluşla rı bu kalkınınada işbirligi yapacaksa. Dev
let'in yapacagı işlerde bütçe kaynaklarının önemi büyüktür. Bütçenı izin o/o 70-80'i vergileı·den 

oluşmaktadır. Bu vergilerin kaynagı yine ha lkımızd ır. Sanayici iş adanı larımız. bizim mükellef 
tabir ettigirniz kendi iş in i kurmuş. kendi aşının peşinde olan insan larıınızdı r. Bizim Maliye ida
resi olarak amacım ız . bu kalkınmadaki payım ı z ne olmalıdır ya da bu konudaki amacımız ne ol
malıdır dersek: iş sahiplerinin. özel sektörünıüzün , en güzel şekilde ticaretlerini devam ettirip. ti
caretlerini canlı tutmak. ticaretlerinin devamını saglaınak. Maliye Idaresi ile birlikte Devlet'in gö
revidir. 

Devlet bu görevini nasıl yerine getirecektir? Biraz önce de söylendigi gibi kredilerle. teşvik

lerle ya da 4523 sayılı ka lkınınada öncelikli yöreler veya olaganüstü hal bölgelerindeki hazine 
arazisinin bedava ve devri sureti ile, destelemek ile bu işlevini yerine getirecektir. Yine bunları 
yaparken efendim yani bu teşvikleri verirken; mali kaynaklara. mali olanaklara ihtiyacımız var
dır. IMF'nin kapısın ı çaldıgınıız bellidir. Burada yanlış an laşılmasın . politika yapma amacımız 
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yok. Bunlar teknik konulardır. Devlet olarak kredi peşinde koşmaktayız. Bütün bunları kalkın· 

mamıza kaynak saglamak amacıyla yapmaktayız. Biraz öncede söyledigim gibi. bu kalkınma içe· 
risinde bütçemizin % 70·80 meydana getiren vergi gelirlerinin temini veya mali yapının önemi 
de söz konusudur. Mali yapının güçlendirilmesi; yerel mali yönetimlerin araç. gereç ve personel 
yönünden desteklenmesi neticesi hakikaten vergi vermek arzusunda olan mükelleflerimizi de 
kollamak ve onların ticaretlerini devam ettirmek görüşü önde tutulmak sureti ile etkin bir vergi 
denetimi. etkin bir mali yapı ancak egitim li bir personelle olacaktır. Bugün maalesef Batman ola· 
rak Dogu illeı·inin hepsinde oldugu gibi biz bundan mahrumuz. 

Batman'ın söylendigi gibi resmi olarak 213 Bin nüfusu bulunmaktadır. Gayri resmi olarak 

da 300·400 bin nüfusu oldugu söylenmektedir. Ziver Bey daha iyi bilir bunu. Böyle bir büyük· 
lükte bir vilayette iki tane üç tane vergi dairesi vardır. Maalesef bizim bir tane vergi dairemiz 
var. Ben bunu 35 personelle yürütmek durumundayım. Siz maliyeci olarak. maliyenin başı ola
rak gökten zembille inseniz. agzınızla kuş kapsanız. bu kadar kısıtlı bir personelle bir yere vara· 
mazsınız. Buna ragmen ben personelimin bütün olanaklarını seferber ediyorum. Henüz yeni gel
dim bir ayı bile doldurmadım. Biz kahve çalıştıran ın . büfe çalıştıranın peşinde degiliz ama dev
letin bir yap ısı vardır. Devletin bir vergi idaresi vard ı r. Kendi işini kurup ça lışmak isteyenlerin 
vergi dairesine kayıt olma yükümlülügü vardır. Biz bu yükümlülüklerin yerine getirilmesini isti
yoruz. Vergi alırız. almayız o ayrı bir konudur. Ama mutlaka kayıt dışı ekonominin. kayıt altına 

alınma çalışmalarını büyük bir h ızla sürdürmek duruınundayız. Gerçekten bu sene Batman'da 
bizim 20 trilyona yakın bir tahakkukumuz olacaktır. Bunun 17-18 trilyonu tahsil edilecektir. ben 
20 günlük görüşümle dolaşmamla Batman'da bu potansiyelin daha yüksek olduguna inanıyo

rum. Bu arada gerçekten vergi vermesi gerekenlerinde vergi vermedigine inanıyorum. özellikle 
bölge düzenin yerleştirilmemiş olması burada ki tüm kamu kuruluşunun mensubu ve başı sayı· 

lan müdür arkadaşlarımdan özellikle istirham ediyorum. Bu konuda her alanda, her yerde bel
geli yaşamın yerleştirilmesi için bizlere yardımcı olmaların ı diliyorum. 

Bir de yıllardır bu bölgeler GAP Bölgesi veya Güney Dogu Anadolu Bölgesi yerel yöneticileri
nin sürgün bölgesi olmuştur. Işe yaramayan Istanbul'da ki. Ankara'da ki veya Batı'da ki daire 
müdürlerinin. tahkikat geçiren. soruşturma geçiren problemli idarecilerin istihdam edildigi bir 
mekan olmuştur. Bu hükümet politikasıdır buraya daha fazla girmek istemiyorum. Ancak kesin
likle ve kesinlikle söylüyorum. bu yörelere sosyal gelişimini tamamlamış. sosyal yaşamı bilen. 
toplum yapısını bilen. psikolojik egitimden geçmiş. dirayetli. bilgili, etkili. işini bilen yöneticile
rin atanınasında yarar vardır. Bunun yeni yeni filizlenmekte oldugunu da biliyoruz. görüyoruz. 
E:ger kalkınmanın temeli alt yapısı burada insan unsurunu. yönetici unsurunu göz ardı etmemek 
gerekir. Siz biraz öncede sohbetini yaptık Zirve Bey'le. 1000 kişilik. 300 kişilik. 500 kişilik bir 
fabrika kurabilirsiniz. duvarlarını yapabilirsiniz. çelik konstrüksiyonlu büyük bir fabrika kura
bilirsiniz. Ama orada çalışacak ustayı, ara iş gücünü götürecek insan ı yetişm iş insanı. meslek 
mensuplarını. bu işi yapacak bilgili insanı oraya koymazsanız. ustayı bulmazsanız. bilgisayar 
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sist.emini bulmazsan ı z. t.eknolojiden yararlanmazsan ız vs alt yapısın ı ol uşturmazsan ız o iş letme· 

yi yürüt.eınezisi niz. üretim yapamazsın ız . Ve o sadece işt.e gördügünüz Mardin tarafına . Midyat 

tarafına giderken yollarda ki dört duvar t.eşv ikle yapı lm ış zannediyorum hayvan ahırlaı·ıdır on
lar. Paralar yenıni ş. üstü açık virane halde duruyor. l şt.e ona döner. Onun için bir işe teşebbüs 

etmek en iyi şeyd ir işletme daha iyi şeydir. Işletme yönünde Türkiye'de her yerde oldugu gibi 
bölgemizde de eksiklikler vard ı r . Devletin bir an önce bu konuya parmak basınası lazımd ı r . Ben 
inanıyorum ki bu bölgelere bundan sonra riyakatli. ilgili. i şini bilen insanlar gelecektir. Türki· 
ye'nin çektigi t.ek s ıkıntı herkes bilmedigi için başına çöreklenıniştir . Herkes bi lıned igi için başın

da oturınaktadır. Türkiye'nin sıkıntıs ı budur. Bizim i nsa nıımza gel seni uzaylı yapa lım deseler 
yapın der. Uzay bilgisi var mıdır. uzaydan anlar ını. hiç astronot olmuş mu. Seni astronot yapa
lım deseler yapın diyor ve politik münazaralarla oluyo ı· a rtık bunlardan vazgeçilmeli ve herkes 
ayagını yere basmalı . sokaklarda uyuyan küçücük kız çocukla rını görüyorum ben gece gezerken. 
Henüz ailemi getirınedim . gece 12·11'de küçücük kız çocukları sokaklarda uyuyor. Ya bunlar an
ne baba ları tarafından özellikle gönderiliyor ya da bunlar hakikat.en ınagdur insanlar. Ben diyo
rum ki son olarak fazla vaktinizi almak ist.emiyorum. Toplumsal t.erör bitmiştir. PKK bitmiştir. 
artık bundan sonra ekonomik Leröre hep beraber dur diyecegiz. dur dememiz lazım . Artık bun
dan sonraki ugraşacagım ız konu ekonomik t.erördür. Hepinizi bu vesile ile saygı ile selamlıyo

rum ve teşekkür ediyorum. 

Haşim öCüT- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 

Tarını Grubu Yöneticisi) 

Çok t.eşekkür ederiz. buradan siz söz ist.emişti niz. buyurun efendim. 

Fethullalı EKMEN- (Batman Söz Gazetesi Sahibi) 

Batman ' ın 40-50 senelik bir mazisi vardır Batman·ın. Küçücük bir köyden şu anda büyük bir 

köy kent.e dönüşmüştür. Batman 1990'da il olmuş ama ben şu anda Batman ' ın bir kent oldugu
nu kabul etmiyorum. Şu anda çok büyük bir köydür. Kenar semtlere gittiginiz zaman sokaklar
da akan kanalizasyonlar. bataklıklar, pislik içerisinde çocuklar. okul gitmeyen on binlerce çocuk 

sokaklarda başı boş kaderine t.erk edilmemiş durumdadır. ll u h deresi Batman ·ın kanayan bir ya
ras ıdır. arkadaşlarımız buna degindi. Buradan çıkışta lütfen lluh deresine gidin. şöyle bir bakıp 
dönün. Sokaklar da evierden akan kanalizasyon pisliklerini, rafineriden akan petrol artıkla rın ı 

gördügünüz zaman Batman 'ın gerçekt.en bir köy oldugunu sizde kabu l edeceksiniz. 

Ikincisi Batınan ' ın hemen sın ırının dibinden kent merkezinin kenarından Batman çay ı a kıyoı· 

burada yüz binlerce dönüm arazi Batman Çayının dere yatagında. Sürekli buradan kumlar taşı

nıyor. kamyontarla rast gele. yeri belli degil. kimi nereden çektigi belli degil. Bir yetkili, bir so

rumlu. bir idari merci yok. Ve dere yatagının çok farklı yerlerinde sadece bu yı l onun üzerinde 

genç çocugumuz hayatını kaybetti ve boguldu. Hep kaınyon ların. kepçeterin kum çıkardıgı yer· 
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!ere giı·ip boguldular bu çocuklar. Dere yatagının. Batman çayının biran evvel ıslan edilmesi ve 
bu arazinin tarıma açılması gerekiyor. Ikincisi benim size bir sorum olacak. hep öneri getirmek 

degil de soru yöneltmek istiyorum. Hasankeyf, llısu barajının altında kalacak diyoruz. yıllardan 

beri projeler planlar yapılıyor. dış destekli krediler aranıyor. Şu anda da Tüı·kiye'nin üzerinde 
de çok büyük bir yabancı baskısı var. oraya baraj yapılmaması için. Ben hükümetin o konuda 

basiretli davranıp o kararlılıgı gösterip ve barajı yapmayacagına inanmıyorum. Dış destekli kre
dilere umudu baglamış olan bir ülkenin böyle bir projeyi gerçekleştireüegine inanmıyorum. Sa

dece o bölgedeki insanların yıllarca magdur olacagına inan ıyoı·um. O insanlar kaderlerine terk 
ed i lmiş durumda. Hasankeyf'liler ve civar köyler. su altında kalacak köylerden insanlar göç edi· 

yor. gençler batıya ça lışmaya gidiyor. sorunlar yaşanıyor. B iı· idareci Hasankeyf' e gitLigi zaman 
kalacak oda bulam ıyor. Batman'da kalıyor sabah gidiyor. akşam dönüyor. Orada bir kaymakam 

polis lojmanlarında ka lıyor. diger idareciler yer bulamanın endişesi içerisinde oraya tayinlerinin 

çıkmaması için her türlü yolu deniyorlar. Yalnız benim sorum sadece bu degil. Hasarkeyf ma

dem sular altında kalacak. madem yok olacak. haritadan silinecek özellikle GAP idaresinin kat· 
k ısı ile parası ile oraya niçin bir arkeoloji evi yapılıyor. Hem de su kenarında. yaklaşık 50 mil

yarlık bir masrafla oraya suyun kenarında bir şato yapılıyor. Ben gittim gördüm, çok lüks bir 
şey yani insan ların orada kalacak kazı ekibinin normal şartlarda ka lacagından ziyade bir vali 
konutundan daha modern bir şey . Zannediyorsam maliyeti 50 milyar. buna harcanacak iç mef

ruşatla birlikte 70·80 milyarı bulacaktır. Peki sayın defterda rım ız bir mükellef daha bulayım di· 

ye çırpınırken . hazineden Batman'a iki kuruş kazandırayım derken. GAP idaresi su kenarında 

ileride yıkılınası kesin olarak söylenen bir yere niçin 70-80 milyar döküyor ben bunu çok merak 
ediyorum. Orada bir ev satın a lınsa herhalde 5-6 milyara bulunur. Ya da prefabrik bir şey ya
pı lsa bakın orada iki okul yapıldı geçen gün açılışı vardı . Ulusal kanallara da haber oldu. Bir ta· 

nesi prefabrik yapıldı , bir tanesi de kat ilaveli yapıldı. Ben o kat ilavesi yapı lana da acıdım. ya· 

zık dedim. O da heba oldu. Kaymakam Bey dedi ki biz ileride bunu söküp götürebiliriz ondan do· 
layı bunun yapılmasında mahsur yok. Ya digeri; adam gelm iş Bursa'da iş adamı ben Hasan

keyf'liyim diyor memleketime bir şeyler yapmak istiyorum. iyi diyorlar sen kat ilavesi yap. bu 
binanın üzerine kat çık. Yaklaşık 35 milyar masrafla bir kat ilavesi yap ıyor oda yıkılacak. GAP 

idaresince yapılan o bina böyle basit sıradan bir bina degil. Her tarafı kale bodur. fayans. par

keler. duvarlar alçıpen. pimapen. kapılar bile mobilyadan seçilmiş yani bu kadar şatafata gerek 

yoktu diyorum. Bir kazı ekibinin kalacagı bina 80 milyara ve yıkılınası kesin olan bir yerde su 
kenarında yapılmışsa ben GAP idaresinin bu tür bir çalışmasına anlam veremiyorum. Onun için· 
de bu taslakların. projelerinde ciddiyetini burada tartışırım . Çünkü şu anda toplantıya katılım· 

lardan da kimsenin buna inandıgına ihtimal vermedigi için bence katılım yok. Katılıma şöyle bir 

bakın ; daire müdürleri ile birlikte 25 tane katılımcı var. Buraya yüzlerce insanın gelip görüş bil· 
d irmesi ve kendi sorunlarını gündeme getirmesi gerekirdi. ama herhalde onlarda benim gibi sa

zı şeylere inanmadıkların dolay ı gelmediler. Yalnız biz Basın olarak buraya gelmek Iüzumunu 
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hissettik. Hepinize teşekkür ediyorum. inşallah yine de hayırlı olur diyorum. 

Haşim öCüT- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınına Plam Kırsal Kalkınına ve 
Tarım Grubu \'öneticisi) 

Teşekkür edeı· iz. tabi siz konuşmaların ız da GAP Bölge Idaresini eleştirin o yöndeki göı·üşle

riniz de elbette dikkate alınacak . Ama biz bun lar ı sizlere getirmesek. tartı şmasak siz bunları ken
di ara larınız da konuşacaksın ız. Bunlar bir fırsat. bunlara dikkat ettiriyorsun uz. Bizlerde ki biz 
o konulardan sorumlu bir grup degiliz. Biz plandan sorumluyuz. yani hazırlanıaktan sorunılu

yuz bizde idareye bu görüşlerin izi el eştirilerinizi elbette ki iletecegiz. Ama o sizin söylediginiz 
ikinci konuya pek de katılmak istemiyorum çünkü bütün ü lkeleı· bu süreçten geçti. Yani kalkın
nıayı planlı bir biçimde yapmak. kaynakları en uygun yerlerde. en uygun şekilde kullanma ola
nagını saglayacak size. Plan artık dünyada kabul edilmeyen bir plan degildir. sözü geçerli degil. 
Her şeyi yani her faaliyeti yapmadan evvel sizin plan laman ız gerekiyor. Yani siz aile resi olarak 
evinizde ki bir faaliyeti bile p lanlıyorsunuz. sabahleyin evden çıkıp işe giderken bile kendinizini 
planlıyorsunuz. Plan bütün eylemlerin öncesinde sizin düşünmeniz gereken ve bu eylemleri fi
nansman boyutunda. zaman boyutunda. mekan boyutunda degeriendiren ve ona göre de biçim
lendiren bir mekanizmadır. Şimdi biz sizin karşın ıza planı anlatmaya geliyoruz. Bir zamanlar bi
liyorsunuz Türkiye ka lkınına planlamasına geçtigi zaman demişti ki biz plan degil pilav istiyo
ruz. Tabi pilav plandan sonra gelecek. Eger iyi planlama yaparsak arkasından sizin istediginiz 
faaliyetler ortaya çıka r ama iyi planlama yapamazsak bunlar gelmez. Şunu da söylemeliyim; 
Türkiye bölgesel kalkınına planlamasında çok derin bir geçmişe sah ip degil. Türkiye 1961 yılın

da anayasa ile planlı kalkınma modeline girişti . Ama bu merkezi planlaınaydı ve bu merkezi 
planlamadan bölgeleı· iıı potansiyel ine uygun ka lkınma modeli geliştirilebildi mi? geliştirilemedi. 

Bölgeler arası gelişmiş farkla rı 1960 dan bu yana eger düşünürseniz kaldırı laınadı. Işte burada 
biz iddia lı bir iş için karşınıza geldik. Bu tamamıyla kendi sizlerden çıkmış danışmanların. uz
manların yani yerli uzmanların eınegi olan bir ça lışmadır. Bunu idare şöy le yapabilirdi; Dünya 
Bankasına vei'Cbilirdi veya başka bir kuruluşa verebilirdi ve o kuru luş bunu hazırlardı. planlar
d ı ki 1989 mastır planını bizim yerli uzmanlar hazı rlanıadı. onu yabancı uzmanlar hazırladı. 

Şimdi bizim aramızda bir tane yabancı uzman yok. Bizim uzmaniarım ı z sizlersiniz. sizler söyle
yeceksin iz. Bizler ona göre şekil verecegiz ve karşınıza belli bir süreçten sonra bu faaliyetler de
meti ile gelecegiz. Işte o zaman pilav da olacak başka şeylerde olacak yani bu süreci atlamak 
mümkün degil. Şimdi Devlet Planlama Teşkilatı toplantılar yaptı. Devlet Planlama Teşkilatı se
kizinci beş yıllık ka lkınına planını uygulamaya başlıyor. 2023 yı lı Cumhuriyetimizin 100 ncü ku
ruluş yı l dönümüne hedeflenip oraya dönük uzun vadeli stratejiler belirled i. Bunlar bölgesel 
p lanları da içerecek diye ayrı bir bölüm ihtiva ediyor. Yani artık bütün dünyada kabul edilen bir 
şey merkezi planlama ile bölgesel planlama örtüşmüyor. Yani merkezi planlama faaliyetleri böl
gesel kalkınınay ı da otomatik olarak saglayaınıyor. Bunun için bölgesel planlar bugün herkesin 
gündeminde. Bu konuya ömek olarak gösterebilecegim !talya var. Güney !talya Kuzey ltal
ya'dan gelişmişlik açısından daha geride olan bir yöre idi. Bununla ilgili olarak bir bölge plan ı 
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hazırladı ve bir Bakanlık kurdu. O Bakanilgın gündeminde sizlerin söylediginiz yani Sayın def
terdarın söyledigi nitelikle personelin yöreye çezbedilmesi dahil yerel güçleı·in harekete geçiril
mesi. kaynakların degeriendirilmesi ve bunun gibi sizin söylediginiz çok önemli konular. bölge
sel kalkınmaya hitap eden şeyler. faaliyetler işte o planda yer aldı. Ve bugün gidin ltalya'ya ben 
daha öncesini de biliyorum gidin görün, kuzey ile güney arasındaki fark yavaş yavaş aza lıyor. 

Devlet oı·ada etkinligini alt yapıda gösterdi. Çok muazzam bir kaı·ayolu network agı kuruldu. 
Ama siz Güney ltalya·ya gittiginiz zaman karayollarında geçişte ödediginiz ücret olarak düşü
nüı'Seniz Kuzey !talya nazaran üç katını ödüyorsun uz. Böyle bi ı· de şey var elde edilen kaynak
larda (Güney !talya Bakanlıgı Mezoconon denilen bir şeydir) Bakanlık kanalı ile bölgeye akıtılı
yor. Şimdi dolayısı ile bölgesel ka lkınma bugünlerde uluslaı·aı·ası camiada da çok benimsenen 
kalkınma yaklaşım ıdır. Onu bir tarafa bı rakmay ız. planlamayı hiç bırakamayız. O bakımdan ge
lin biz bu çalışmam ızı birazcık küçük görmeyelim. bu önemli b iı· çalışmadır. Buı·ada size somut 
şeyler verilmedigi için belki dikkatinizi çok fazla çekmiyar tabi söylendi katılımla ilgili olarak biz
den kaynaklanan sorunlar var. Onlardan dolayı pek de fazla ilgi çekemedik ama bu sürecin bir 
noktasıdır. bundan sonra bunlar devam edecek bunlar bize dersler verecek. dersler aldıkça biz 
biraz daha fazla katılım lı istedigimiz düzeyde katılınılı toplantılarda yapacagız. Isterseniz biz tar
tışmaya devam edelim. siz söz istemiştiniz herhalde. başka söz isteyen. O zaman bizim arkadaş
larım ız dan konuşmak isteyen söz almak isteyen varsa. buyurun hocaın. Hocamız daha önce Ve
teriner Fakültesi Dekanlıgı yapmış. hayvancılık konusunda. hayvan saglıgı konusu dahil Türki
ye'de saygın biı· kişiliktir. aramızda olması da bizim için bir kazançtır. 

Prof. Dr. Hazım GÖKÇEN- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal 
Kalkınma ve Tarım Grubu) 

Teşekkür ederim iltifatınıza. Sayın Vali Yardımcımız. Sayın Başkan çok degerli arkadaşlar. 

Aslında biz dinlemeye gelmişti k ama hem konuşmacıların olmayışıhem de Tarım ll Müdürüınüz
le arada yaptıgıın ız konuşınalarda hayvancılık konusunu biraz açmak için söz aldım. tekrar he
pinize saygılar sunuyorum. 

Sanıyorum bir yanlış yapıyoruz devlet olarak. ille de Güney Dogu Anadolu Bölgesine. Dogu 
Anadolu Bölgesine planlarla sanayi getirmeye çalışıyoruz ama bir türlü olmuyor. Şimdi sanayi 
odası meclis başkanıınıza sordum. Acaba Batınan bakımından gelişmiş bir bölgemidir diye . ha
yır dedi. Nitekim bu yöreye ilk kez geliyorum. Diyarbakır'dan Batman·a minibüsle gelirken hiç 
fabrika görmedim ama bir sürü sıgır gördüm. bir sürü koyun gördüm. Hem de şarampolde otla
yan. anızlarda otlayan hatta cadde ara revüjde bir tane sanıyorum inekti oraya ortaya çim ek
mişler. bir de tel örgü yapmışlar o tel örgülerden başını uzatıp o çimleri yemeye çalışıyordu ve 
y ıllaı·dan beri bu bölgeler· hep hayvancılıgın geliştigi bölgeler. Yani bu yöı·enin halkı hayvancılı

ga yatkın halk bu yörenin geı-çekten hayvancılık bakımından çok degerli yerli genotikleri yerli 
ırklaı· ı var. Ornegin. Güney Dogu Anadolu kıı·mızısı sıgır ırkı var. ivesi var. koyun ırkı var. !sra
il ivesi koyun ı rkını. Güney Dogu Anadolu kırmızısı sıgır ırkın ı ki buranın özelliklerine uygun. ı s

rail'e götürdü ve dünyanın en gelişm iş sütçü koyun ve sıgır ırkları haline getirildi. Yani bugün 
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avasi diye bütün dünyanın Lanıdıgı sütçü koyun ı rk ı i şte bu bizim gördügüınüz ivesi koyunundan 
köken almıştır. Nitekim biz ivesi diyoruz onlar avasi diyo ı·. Yine o l srailhoçlaynı dedigimiz dün
yanın en meşhur. en sütçü ırklarından biı· Lanesinin kökeninde bizim Güney Dogu Anadolu kır
ınızısı dedigiıniz bu bizim kırıınızı sıgırımız var. Halep s ıgırı işte Kilis sıgırı dedigimiz tüı·. Bu 
yüzden yapılan yan lı ş bence. Hükümetler işte buralaı·a sü ı·ekli teşvikler uyguluyorlar. Sizden 
sosyal güvenlik için bir prim almayacagız diyorlar. bir takım elektriginizi ucuza verecegiz. size 
parasız arsa verecegiz diyorlaı·. Fakat bir türlü buı·aya sanayi gelnı iyoı· işte canlı örnegi de bu
rada. sanayi odası da bunu söylüyor. O halde buı·ada hayvancılıgı geliştirmemiz lazım. Eger teş
vikler uygulayacaksak. paralar ak ıLacaksak bunu hayvancılıga akıtnıanıız lazım. Yani bugün sa
dece hayvancılıkLan Fransa. ulusal gelirinin bilmiyorum ama önemli bir kısmını peynir ihı·aca
tından sag lıyor. Dünyanın her tarafına kaç çeşit peyniri ihraç ediyor. HaLLa bunlar bizim köyler
de. marketlerde gördügüınüz peynir çeşitleri. Hep Fransa'dan geliyor. Şimdi Fransa köLünıü ya
pıyor. Danimarka. !sviçre öyle. yani o açıdan dogal koşulların elverdigi belli bölgelerde ille de 
buralara sanayi yerleşsin demek olmuyor. Sanayici gelmiyor. Işte terörden gelmiyor. başka ne
denlerden dolayı gelmiyoı·. tüketim alan larına uzakilgından dolayı gelmiyor. O halde buranın ya
pısı hayvancılıga el verişli ise. burada hayvancılıgı geliştirelim ve burası bir hayvansal üretim 
merkezi olsun. Bence en önemlisi bu. daha önce bilmiyordum ben şimdi gördüm. Yani petrol ol
masa burada Batınan diye bir şey yoktu petı·ol girmeden Batman 'ın köy oldugunu okumuştunı. 
Batman şimdi petrol yüzünden neredeyse 300 bin nüfuslu bir metropol haline geldi. Yani bu yö
renin özelligi petrol. Hayvancı lık var. dogal kaynakları var bu nları geliştirmemiz lazım diye dü
şünüyorum. Şimdi gerek Sayın Vali Yardımcısı. gerek Sayın Ogüt gerekse hocamız insan Faktö
rü yan i insan merkezli bir kalkınınadan söz ettiler. Işte bizde hayvancılıga buradan girecek olur
sak: bi ı· kere insan ı n refah içerisinde daha mutlu. daha iyi koşullarda yaşamasını istiyoruz. Şinı

di bunun için de bunun gelirini arttırmanı ı z lazım. Eger i nsanın bireysel olarak gelirini arttırır
sak bunlar toplanacak ulusal gelir artacak. Gel ir artan insan ticarete başlayacaklar bir takım 
mallar alacaklar buda Türkiye'de ticareti gel iştirecek ve bunun prodüksiyonu çok gen iş boyutla
ra varacak onu uzatmak istemiyorum. Şimdi burada hayvancılıgı alırsak: sayın il nıüdürümüzle 

görüştünı. Gelirken baktım. hep yerli ırk . Şimdi rakamlara baktım. 30 bin Lane yeı·li s ıgırımız 

var. 1830 Lane melez sıgırımız. 691 tane ilçeleri ile beraber Batınan'da kültür ırkı sıgı rımız var. 
yani Hoclayn dedigimiz veya da montofon dedigirniz şimdi koyunlara baktım. Düşük verimli ırk
lar. Hayvansa l üretim yetersiz. Nitekim SüLak diye bir fabrikanın Batınan'da bulundugunu ög
rendim. Ve bu fabrikanın Batman'dan degil de başka yerlerden süt aldıgın ı ögrendim ve çok acı 
bi ı· şey . Nedenini sordugumda işte hayvansal üretim yetersiz ve verimi düşük oldugu için bura
nın sütü Fabrikaya yetmiyor. Dolayısı ile Fabrika başka yerlere gitmek zorunda. Bakın Pazar var. 
Sonra sordum acaba halkLa böyle bir potansiyel var mı. burada hayvancılıgı geliştiı·mek için ça
ba göstersek halk buna katılır ını?. var dedi gerçekten de böyle bir potansiyelin oldugunu söyle
di. Baktıgımız zaman hayvanların verimsiz. düşük kaliteli ırklardan oluştugunu görüyoruz . Şim
di bizim mutlaka hayvansal üretimi arttırınaınız gerekir. Hayvansal üretimi arttırdıgımız zaman: 
işte insanların eline daha çok para geçecek. Ulusal gelir artacak. Işte ticaret gel i şecek. 
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Şimdi hayvansal üretimi arttırmamızın da üç yolu var. Bir tanesi hayvan ırkla ı·ın ın bizim ge
notik ded i~imiz irsi özelliklerin i arttırmamız lazım bunun içinde suni tohumlamayı burada geliş

tirmemiz gerekir. Şimd i Sayın Tarım IL Müdürüınüze sordum. "bölgede daha yeni başladık to
humlamaya yani merkezde yeni başladık"ded i. Oı·ada serbest veteriner hekimler tohumlama ya
pılıyor mu hayır yapmıyor. Yani demek ki devlet olarak yetkili bir tohumlama yapmıyoruz bunu 
da yapmadı~ımız da yani ben burada arkadaşlara hata bulınuyoruın . Devletin oı·ganizasyonu ve 
yıllardan beri uyguladı~ı sistem çok yanlış. Burada melez sayı sının ve kültür ırklı hayvan sayı

sının az olması yeterli bir suni tohumlama yapılmad ı~ını gösteriyor. O halde bizim burada ki 
mutlaka bu planda biz bunlara ilgili modelleri ürettik. üretec~iz ve yazaca~ız. Mutlaka etkili bir 
suni tohumlamanın sivil katılımil bir suni tohumlamanın geli ştirilmesi birinci öncelik. 

Ikincisi: hayvansal üretimin arttırılması için hayvanın iyi beslenmesi lazım . Bunun için de ka
ba yem geı·ekiyor. Meraya sordum 300 bin dönüm mera a lanınııza başka tecavüzler oldu diyor. 
Ve meı·a alanlarının yeteı·sizli~inden ve kalitesinin düşük oldu~undan bahsediyor Sayın ll Müdü
rümüz. Fakat beni sevindiren bir şey söyledi, 550 dekarın üzeı·inde silaj mısır üretiminin yapı l

d ı~ına çok sevindim. Dünyanın her yerinde hayvansal üretimin arttırılması hayvanların beslen
mesinde silaj dedi~iıniz yani bizim turşu olarak niteledi~imiz biı· takım yeşil bitkileri. yem bitki
lerini işte bir yerde sıkı ştırıp onların daha lezzetli hale dönüşmesini ve bunları kışın hayvaniara 
yedirmek olarak tari f edebiliriz. Silaj üretimini mutlaka aıttıı·mamız geı·ekir yani burada madem 
ki oluyor bu 500 dekar çok önemli bir başlangıç onun için mutlaka silaj üretimini arttırınamız 

lazım . Bunun için de mısır tohumunu özel idare veriyor silaj makinesini devlet sa~lıyor ama ını
sır ekimi yemlik mısır ekimi için bir alet gerekiyor. Onu bulamıyoı·uz diyor yani bir zincirin bir 
parças ı kopuk. 

Üçüncüsü de hayvan hasta lıkların ı mutlaka bu bölgede önlememiz gerekir. Çünkü siz ne ka
dar da iyi kalite hayvanlar elde edeı'Seniz edin. onları ne kadar iyi besierseniz besieyin ~er on
ları hastalandırırsanız ondan verim alamazsınız. Orn~in Şap diye bir hastalı k ver hepimiz bi
liyoruz. Şap hastalı~ı işte a~ızda. tırnak aralarında bizim af dedi~iıniz aynı bu hani iç şehirde 
yaşayıp da bir ta rlayı hadi ben şu şeyle belle belliyim insanların hemen daha yarım saat sonra 
ellerinde su dolu kesecikler çıkar ya öyle artlar çıkıyor. onlar patlıyor. Hayvan yem yiyemiyor 
merada ise merada otlayamıyor. yürüyemiyor çünkü. Mutlaka şap başta olmak üzeı·e ki burası 

hastal ı~a çok elverişli bir yer ama burası hayvan hareketleri az oldu~u için hastalıkların fazla 
yaygın olmadı~ ı bir yer. Tarım ll Müdüı·ümüz ama yine de mutlaka hayvan hasta lıkları ile etki
li bir mücadelenin yapılması gerekiyor. Besicilik öldü diyor onu da şöyle söylüyor: Iran'dan 
Van'a, Van'dan da Batman'a besiye alınan sı~ır geliyor ve bu da haksız rekabet yaratıyor . On
lar ucuza al ıyorlar. paha lı alan insanlar ucuza alan insanlarla rekabet edemiyorlar. Bu da önem
li bu kaçakçılı ~ ın önlenmesi lazım ve oradan hasta lık da giriyor. 

Yani özetleyecek olursam hayvan larımızın irsi özelliklerini geliştirmek için mutlaka suni to
humlamayı etkili hale getirmemiz gerekiyor. Silaj üı·etiınini mutlaka arttırmamız gerekiyor bunu 
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için modellerimiz var onları yazacagız. Üçüncüsü de hayvan hasta l ıklarını mutlaka önlememiz 
gerekiyor. 

Bir de tabi şimdi şöyle bi ı· şey söylenebilir verimi aı'ttıı·acagız. arttırdık diyelim ve her bir ine
girniz kültür ırklı inek haline dönüştü ve yılda 6000-7000 litre süt ü ı·etir. Peki bu sütü ne yapa
cagız işte sanayi esas buraya bir takım ara mallaı· üı·eten sanayiler. işte bir takını makine üre
ten sanayiler degil de hayvansal ürünleı·e ve tarınısal ürünlere dayalı sanayileri kurmanıız la
zım . Buraya süt fabrikalaı·ı kurmanı ız lazım. buraya yem fabri kaları kurnıamız lazım . Biz diger 
sanayilerle burada hiçbir zaman istihdam saglayanıayız. Bugün baktıgınıız zaman yetersiz olan 
fabrikalarda şu anda çalışan işçi sayı çok sınırlıdıı·. Ama hayvancılık bugün dünyada en çok faz
la i stihdanıın saglandıgı yerdir. Yani hayvancılıgın en önemli özelligi geniş istihdam olanakları
nı saglayan bir sekLördü ı·. O bakımdan bizim mutlaka o arttırdıgını ız verimleri degerlendirnıe
miz yani yarı mamul yada mamul hayvansal ürünler olarak bunları pazariamam ız için mutlaka 
buraya işte süt fabrikaları. sucuk. sa lam. sosis ve parça et üreLicik tesisler. deri fabrikaları yap
mamız lazım ve bu şeki lde buraları geliştirmemiz lazım . Amerika'da Sayın Ogütle görüştük. Ben 
de ayın ikisinden sonra gidecegim inşallah . Tamamen her yer mera ve hayvan dolu yani bizim 
de böyle bölgelerimizin olması gerekir. Bizim de hayvancılık yapılan hayvancılıgın yogun yapıl

dıg ı bölgelerimizin o lması lazım . Güney Dogu. Dogu Anadolu'da bunun için biçilmiş kaftan. He
le GAP'la birlikte sulama olanakla rı a rtıp da yem bitkileri ekimin in filan artmas ı durumunda bu
nun daha da kolay olacagını düşünüyorum. Biraz uzattıgım için de hepinizden özür diliyorum. 
hepinize saygılar sunuyorum teşekkür ediyorum. 

Haşim Ö~ÜT- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederim, başka söz almak isteyen var mı efendim, buyurun Say_ın Tarım ll Müdürü
mUz. 

Erdal ÖZER- (Tarım İl Müdürü) 

Başkanım bir konu hakkında düzeltme geregini duydum. Şimdi suni tohumlama bizde bu yıl 
başlamış degil. bundan önceki yıllarda yapılıyordu. Sadece ilçeleriınizde ki eleınanlarıın ızın to
humlaına hakkında bilgileri fazla olınad ıgından dolayı bu sene egitim aldık. Meı·kezden ilçelere 
destekleme yapıyorduk. Şimdi ekipleriınizi ilin Sayın Valimizinde bize katkıları ile bütün ilçeleri
ınizde ekip kurmuş duruındayız. Merkez ve ilçelerin tümünde suni tohumlama yapıyoruz. 

Haşim Ö~ÜT- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz bu açık lama için. Sanırım daha fazla söz almak isteyen yok biz esterseniz kı
sa bir degerlendirme yapalım ve toplantıınızı kapayalıın . Ben bu noktada Sayın V alimize söz veı·

ınek istiyorum. Buyurun efendim. 
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Zlver ÖZDEMIR- (Ticaret ve Sanayli Odası Meclis Başkanı) 

Teşekkür ederim. her ne kadar arzulanan düzeyde katılım olmasa da bana göre çok degerli 
fikirler ortaya çıktı. Eleştiri düzeyinde de olsa bunlarda degerli katkıl aı·dıı· diye düşünüyorum. 

Ben bölge ile ilgili olarak GAP projesinin önemini konuşmamda dile getirdim. Bu projenin 
önemi özellikle belki Batınan için şu anda çok fazla hissedilmedi çünkü bu projenin ayagı daha 
yeni yeni kendini hissettirmeye başladı. Işte Batman barajının birinci bölümü bitti. Işte onun pa· 
ralelinde yapılan sol sahil sulama önümüzdeki bir iki yıl içersinde tamamlanacak. Işte Garzan 
bara jının yapıını bugünlerde başlayacak i şte yer seçimi çalışına ları falan var. Ben inan ıyoı·uın 

ki GAP bölgesi nasıl bugün başta ısrail olmak üzere komşularım ızı n dikkatini çekiyorsa. Insan· 
lar gelip oı·adan arazi alıp oı·ada bir takım çalışma lar yapmaya başlamışlarsa Batman'da bun· 
dan nasibini alacaktır. Bu noktaya dikkatinizi çekmek istiyorum. ı sra il hem bölgemize gösterdi· 
gi ilgi nedeni ile hem de özellikle tarım alanında gösterdigitarım ve hayvancılık a lanında göster· 
digi örnek çalı şmalar nedeni ile sadece Orta Dogu'da degil tüm dünyada örnek çalışma la ı· içeri· 
sinde olan bir ülke. Çölü cennete dönüştüren görenlerin anlattıg ı kadaı· ile söylüyorum ve bu 
yaptıkların ı da dünyaya cömertçe anlatan. gösteren hatta egitınek için insan isteyen. uzman is· 
teyen bir ülke. O yüzden ısrail'den örnek alacagımız çok şey var. Ve bölgenin de cazibe merkezi 
olmaya başlad ıgını Batman'da içinde söylüyorum bunu özellikle vurgulamak istiyorum. Geçtigi
ıniz ay Ankara'da bir toplantıya katı ld ıın. özel teşebbüsün girişimi ile bölgeye hitap edecek ve 
hacarn yakından bilir Amerika'da ve dünyanın çeşitli ülkelerinde öı·negi bulunan ihtisas ıneı·ke· 

zi niteliginde tekno park. Bunun için devletten hiçbir şey istemiyor. lsınine de vermekte risk gö ı·· 

ınüyoruın Alarko Haldingin önderliginde böyle bir ça lışına başlatıldı. Fizibilite çalışına ları ta· 
ınaınlanınak üzere ve GAP bölgesine böyle bir ça lışına var. Bunun an lamı şu: burada Türkiye'de 
hem özel sektörün hem devletin ihmal ettigi araştırma geliştirme faaliyetleri yapılacak. Burada 
örnek üretim çalışmaları yapılacak. ihtisas ça lışınaları yapılacak. çiftçilere teknik danışmanlık 

hizmeti verilecek. yeni ürün denemeleri yapılacak. Aynı zamanda üreticilerin pazarla baglantıla· 
rının sagıanacagı yeni organizasyonlar geliştirilecek. Bu orada ifade edildigi kadarı ile 25 mil· 
yon metre karelik alanda kurulacak tabiri caizse 300·500 bin kişin in istihdam edilectıgi. çalışa· 

cagı ve bunların aileleri beraber düşünü ldügü zaman belki 1 milyona yakın insanın iskan edile· 
ctıgi bir uydu kent yaratılacak ve bu da çok kısa bir zaman içerisinde gerçekleşir diye umut edi· 
yorum. Batman'da eksik bir olan bir şey, belki bugüne kadar Batınan'ın soı·unları güvenlik ola· 

rak dile getirildigi için yeni yeni Batman etrafına bakıp sorunlarını keşfetmeye baş ladı. Batınan 

300 bin civarında merkez nüfusu ile büyüyen bir dev. Her ne kadar gazeteci arkadaşım ız büyük 
bir köy kent dese de bunun farkında olmamız lazım. Sanayinin gelişıneıniş l igi ortada. Bunun için 
son aşamasına gelen organize sanayi bölgesinin bir an önce tamamlanması ve yeni ihtisas sa· 
nayi bölgelerinin kurulma çalışmalarının başlatı l ınası gerekiyor. Bunun için de dışarıdan sana· 
yicilerin iştahını kabartacak ve yel'li yatırımcıların. ınüteşebbislerin de yatırımlarını teşvik ede· 
cek yeni teşvik önlemlerine ihtiyaç var. Bugün uygulanan bölgede de uygulanan 4325 yasa kap· 
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samında ki teşv i kler ka lkınmada öncelikli tOm yörelerde uygulanıyor. Egeı' bu bölgenin farklı bit' 
şekilde kalkınması isteniyorsa bana göre çok daha özel önlemlere agı rlık verilmeli. kötü ömek
ler ölçü kabul edilmemelidir'. Başarısızlıkla r insanları ve devleti y ı ldırınanıalı . kısacası devlet 

bölgeye biraz daha cömert davranmalı diye düşünüyorum. Biı'az belki uzatıyorum . Bu projeler
le ilgili o laı'ak bu bit' planlama ça lışmasının bilgilendirme ça lışınası bundan fırsat bularak. ben 
aram ızda basın mensubu olarak iki kişi var. Yerel basından bir arkadaşımız var. 

Zi ı'aat oda larının iş birligi ile Alman GTZ firmasının sponsorlugunda bir ça lışma başiatılıyor 

Batman'da. Dün görüşmelerini yaptık. Bir anket ça lışması ile başlayacak olan Tarını müdürü
müzün de bilgisi var. Ornek çiftçi projesi. Bu kapsaında bit' takını anketler yapılacak. potansi
yeller belirlenecek. köylerin agıı'lıklı ola ı'ak hangi alanda ihtisaslaşabilecekleri tespit edilecek ve 
kamu ile çiftçiler arasında. halk arasında köprü görevi görecek sivil toplum girişiminin örnegi 
olacak bir şekilde dernekleşıneye gidecek çiftçilerimize her an ulaşabilecekleri danışmanlık hiz
metleri verecek örgütlenmenin de temellct'i atılıyoı'. Pilot bölge olarak seçtigirniz bazı köylerde. 

ilçe merkezlerinde uzman ekipler bugünden itibaren ça lışmaya başladılar bunu da bilgilerinize 
sunmak istedim. GAP projesi sulama amaçlı geliştiri lmesi ragmen farklı alanlara gi ı'en bir pro
jedir dedik. Sulama ile ilgili özellikle Batman için söylüyorum. Batman'da aklımıza ilk gelen şey 
tütün ve pamuk sulamanın yaygınlaşması neticesinde pamuk ve tütün dışında daha ekonomik 

şey ler düşünmemiz gerekir. Yörelere bir takım geziler organize ederek Ziraat Odası temsilcimiz 
burada yok. Belki onun kulak ların ı çın latmamız lazım bu konuda bu örneklerin uygulandıgı yö
relere çiftçi gezileri düzenlemek sureti ile nelerin yapılabildigin göstermek gerekiyor. 

Bizim insan ım ız duyduguna degil gördügüne i nanıyor. Hepimizin huy olarak taşıdıgı bir özel
lik bu. Siz bir neyi ne kadar an latırsan ız aniatın görınezse inandırıcılıgı çok fazla olmuyor. O yüz
den ürün desenin geliştirilmesi ile ilgili hepiınize bit' takım gayretleı' düşüyor. Bu amaçla belki 
tarım mOdürlügü olarak bizim şu anda ınütavizi diyecegimiz bir takım ça lışmalarım ız var. Sera
cılıgımızı geliştirmeye ça lışıyoruz. Fakat şu anda aınatörce yaptıgımız bu çalışma daha yeni tek
niklerin kullanılması sonucu ile profesyonel seracılıga bu işi bir geçiııı kaynagı bir hobi olarak 
degil de. bir geçim kaynagı olarak görmek isteyen insan ların teşvik edilmesi sonucu ile yeni Pa
zar olanaklarının da sagıanıııası kaydı ile geliştirilmesi gereken bir sektör diye düşünüyorum. 

Çok önemli bir nokta da özellikle tarıınsııl alanda bu belki sanayide de var. tical'ette de var. 
Ama özell ikle tarımda geleneksel üretim anlayışlarının. geleneksel üretim tekniklerinin gözden 
geçirilmesi gerekliligine inanıyorum. Eger teknolojiyi benimsiyorsak. teknolojik gelişmeyi benim
siyarsak bunları kulak asmamız gerekiyor. Kara düzen anamızdan. babamızdan. atamazdan 
gördügümüz teknikleri tamamı ile benimseyip biz bunu gördük böyle devam ederiz mantıgını bir 
kenara bırakalım. Insanımızın bilgiye. bilgiyi kullanmaya ihtiyacı var diye düşünüyorum . Bu 
alanda da bu organ izasyonların insanın buna i htiyacı olması halinde kendiliginden gelişecegini 
düşünüyorum . 
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Son olal'ak bölgenin en önemli el atması gereken özellikle Batman için ifade etmek gerekirse 
en önemli el atınası gereken konu ise agaçlandırma çalışmaları ve ormancı lıgın gel iştirilmesi. 

agaç olmadan arınancılık olmayacagına göre öncelikle agaçlandırma çalışınalarını agır lık veril
mesi. bu devletin öncülügü ile olabilecek bir şey degil. Çünkü agaç sevgi ile büyüı·. ormanlarda 
her zaman rastladıgımız bir tabciadır bu. bu sevginin geliştirilmesinin sureti ile özel girişiıncile

rin gene teşvik kapsaınında hazine arazisi tahsis edilmesi sureti ile olabilir. Ozel arınancılık ka
nunu var bu konuda o yöntem olabilir. kendi arazilerinde bunu geliştirmek sureti olabilir. Ama 
bir şekilde bu konuda çal ışınaların başlaması lazım . devlet olarak da özellikle agaçlandırına ça
lı şmaları için bir agaçlandırma genel müdürlügünün şefliginin burada mutlaka kurulması lazım . 

Sa b ırla dinlediginiz için teşekkür ederim. 

Ilaşim ÖCÜT- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalk.Jnma ve 

Tarım Grubu Yöneticisi) 

Çok teşekkür ederiz. Sayın Valim. Sayın Hacarn tek cümle ile bugünün analizini yapar mısı

nız. 

Ahmet SALTlK- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Benim degerlendirmem şu dogrultuda olacak GAP bölgesi 15 yı l içerisinde özellikle çok yıp

randı. Yani üretim düştü. geleneksel yapılar zorlandı ve ister istemez topluluk içerisinde bi ı· gü
vensizlik. kamu ile halk arasında eskisine oranla bir güvensizlik ortamı yeşerd i. Bu tabi gelece
gi planlarken önümüzdeki en önemli engellerden biri olarak görülüyor. Katı lım w r bir i ş . katılım 

bir özel çaba istiyor. yani demokrasi çok wr bir i ş. Biz bu bölgede de daha çok emirlere itaat et
meyi ögrendigimiz için yani ailede bize emir veriyorlar bizde yerine getiriyoruz. Okul da hocala
rımız bize emir veriyor onları yerine getiriyoı·uz. kurumlarda genellikle emir komuta zinciri gidi
yor. Hele bu son 10-15 günde de daha çok askerileşmede başlayınca ister istemez katılımcı plan
lamaya geçiş merkezi planlamadan bazı güçlüklerle karşılaşıyoruz. F'akat bu dogal sonuç olarak 
degerlendirilmeli. Adım adım yavaş yavaş bilgili ve bilinçli bir şekilde geçmişten ders alarak ge
lecegi planlamamız gerekir. Bunu söyledikten sonra bir de öz eleştiri yapmak istiyorum. Yani 
halka gelin katılın demekle halkı bir yere getirmeniz w r. Genellikle bu bölgede yani katılanlar 
Sayın Vali'min de söyledigi gibi daha çok kamu yöneticileri oluyor. kamuda görevliler oluyor. 
Belki de bizim halkın ayagına gitmemiz gerekiyor belki de degince de orada yeni sınıflamalara 
gitmemiz gerekiyor. Belki tarım la ugraşanlar. küçük çiftçiler. işsiz gençler. kadınlar yani bu n la· 
ra gitmemiz gerekiyoı·. Yahni mutlaka gelin sizde katı lın demek yeı·ine bu bir öz eleştiridir belki 
de bundan sonra Haşim Bey'le de arada konuştugumuz gibi belki de bunları yapmamız lazım. 
Benim i nancım o ki yani bu bölgede dogal ve insan kaynakları oldukça zengin ve degerlendirile
bilir bir potansiyel niteligi taşıyor. Bu bölgenin insanları son derece zeki. bu bölgedeki kaynak
larım ı z ve kültürel degerierimiz son derece zengin. Bu bence bir şanstır ama konjonktürel durum 
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katılımcı planlamanın önüne bazı engeller ortaya koyulabilir. Bunları da zaman içerisinde aşa

cagımıza inanıyorum. bu şekilde bir planlama degerlendirmesinde sonra genel biı• degerlendir
me yapmak sureti ile teşekkür ederim. 

Haşim öCüT- (GüneydoAu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grubu Yöneticisi) 

Teşekkür ederim. bu şekilde toplantım ı zın sonuna gelmiş bulunuyoruz. Ben izniniıle birkaç 
tespitini sizinle paylaşmak istiyorum. Söylendigi gibi katılım daha çok kamu kuruluşlarının tem
silcileri düzeyinde oldu. Aslında onlarda bizim hedef gruplarımız içerisinde yer a lıyor. O bakım

dan onlaı· ı katkılan da bizi ışık tutucu mahiyette oldu. Bunu bir olumlu katkı olarak degerlendi
riyoruz. Bu arada sivil toplum örgütlerinden. muhtarlardan çok da fazla katılım olmadı ama iş

te sanayicilerden bir muhtarımız konuştu ve gayet samimi bir biçimde düşüncelerini bize izah 
ettiler. Ve bunlarda bize ışık tuttu. Tabi bir hocaının dedigi gibi ,öz eleştirimizi de yapmamız la
zım . biz size belgeyi iletmede etkili bir aracı kullanamamışız burada Sayın Valim ve Sayın Vali 
yardımcımızla yaptıgımız degerlendirmelerde o araçların yanında bir de vilayet makamında bir 
koordinasyon ünitesi gibi bir üniteyi harekete geçirmenin çok yararlı olacagına inanıyoruz. Vila
yet makamının aslında bu plana ve ilcteki kalkınma faaliyetlerine büyük ilgisi var. O bizi bu yön
de gerçekten de güçlendi riyor. ümitlendiriyor o bakımdan bu yolları da kullanacagız. 

Toplantılarımızı genel mahiyetten birazcık alt sektörler veya konular bazına indirgernem iz ge
rekiyor. Bundan sonra ki aşamalarda Sayın Vali yardımcımızın belirttig.i gibi bir önder çiftçi pro
jesi modelinin üretilmesi için ziraat oda ları birligi ile bir görüşme yaptık. Bunlar bu çalışmay ı 

başlattılar. daha önce degindigim diger konular var. Kurumlar bazında görevlendirnıelilerle ba
zı sonuçlar. bazı modeller önümüze gelecek . i şte bunları biı· bölgesel ve il düzeyinde yapılacak 

daha çok o konu ile ilgili kesimlerin yapacagı toplantılarda degerlendirecegiz. On la ı·da tabi bu 
odak grup toplantıları dedigirniz konu spesifik. konu bazında düzenlenecek toplan tıları birer öı·

nek teşkil edecek. Biz bu süreci hep katılımcı araçlı katılımcılık amacına götürecek araçlarla de
gerlendirecegiz ve sizlerin görüşlerini her aşamada a lınaya çalışacagız. Daha önce belirttigirniz 
gibi bizde ki kitapçıkta yer alan amaçlar seti ile ilgili görüşleri nizi bize bu toplantıda belki bildi
remediniz belki ama ileride mutlaka bildiriniz. Bu toplantıya bu belgeyi toplantıya katılamayan

lara lütfen siz iletiniz onlarda aynı şekilde görüşlerin i iletsinler. Bunu sizden rica ediyoruz. ayrı
ca bir web sayfasının açıldıgından sadece bu plan ça lışması ile ilgili web sayfasının açıldıgından 

bahsettik. Olanak ları olanlar için onu da kullanmalarını öneriyoruz. Dolayısı ile bir aşamayı siz
lerin katkısı ile aştık. ama bize buradan gelen sonuçlardaneger s ıra larsak 16 amaçla ilgili ola
rak. En önemli öncelikle konulardan bir tanesi işsizlik . istihdam sorunu bir başka konu egitim 
konusu Diyarbakır'da yaptıgımız bir toplantıda geçen hafta yaptıgımız toplantıda çogunlugu di
le getirdigi konu egitimdi. Yani planın kalkınmanın odagında eger insan varsa o insanın güçlen
dirilmesi gerekir. güçlendirilmek için de birinci yol egitimdir. Sadece temel egitim degil bir de 
mesleki egitim mutlaka burada yer almalıdır. Her kesim için bunları bize hep söylediler. Saglık 
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konusu çok önemli bir konuydu orada gündeme getirildi. Bunu genel baglarnda aslında sizlerde 
söyled i niz. Lemel kamu hizmeLieri ve bunlarla ilgili alt yapımı özellikle kenLier için bunlar son de
rece acil oldugunu söyledin iz. Tabi buna baglantı lı olarak bir sulama pot.ansiyelini dikkaLe aldı

gımız da sulama projelerinin mutlaka ı.amamlanması gerekiyor. Ve ona baglantılı olarak dogal 
kaynaklarımızın da korunması gerekiyor. Çukurova bölgesinde ki sulama projemiz bugün öyle 
bir nokt.aya geldi ki artık t.aban suyu çok yüksek. Oogal kaynakların kaybolma gibi bir tehlike 
boyutu ort.aya çıktı. IşLe bunu biz bu çalışma bu plan içerisinde başı.an ele alıp dogal kaynakla
rı korumak ve zenginleştirmek. geliştirmek. insanın gelecekte ki jenerasyonları için bunları ko
rumak. yaşatmak yine bizim amacımız olacak. Bunlar gündeme getirildi dolayısı ile burada say
d ıgım ve saymadıgım bizim amaçlarla ilgili aslında sizin vurgularınız gerçekten önemli idi bun
ları not ettik ve dikkaLe a lacagız. Bu nokt.a da ben size Sayın Vali Yardımcım ız başı.a olmak üze
re hepinize bu çalışmamıza yaptıgınız katkı lardan dolayı çok teşekkür ediyorum. Ve bu katkıl a

rınız ileride de devamını diliyorum. teşekkür ederim. iyi akşam lar. 
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BAT&L-\N KATlLlMCI LIST~! 

ADISOYADI KURUM TEL 
A. KAOIR BIR IL MOYI'IlSO RATMAN (488) 2J3279j 

AJJJl TEYMUR TEDAŞ MUIIASJo:BE MOMO J!..ITMAN (488) 2130073 

A.VAIIAPK~~ IIA.WIKt;tF Bt:LEDIYE BAŞKANI IIAS\NKf:H'IBt\TMAN (488) 3812001 

AliM ET BUWUK nJRIZM ll. MÜDÜRÜ OIYARBAKIR (412)2120718 

AliM ET SALTlK GÜNf:YIJOCU ıi.~AOOIJJ ll()l.(;f:sl KALKIN~IA l't.ANI A.~KARA (312) 44Dj210 

AIIMETTOm:R M~'Tf:OROLUII MÜIJÜRO BmHN (488) 2132773 

AYCAN (ftRR TARlll IL MODORUX:O RATIIA.~ (488) 21462j() 

AYŞEGOL JIIGLAIJ IKTL'>ADII'I•I.\I<IMA GRUBU lfl".V.I ANKARA (312)440j2J0 

Bllllf).'T KAVŞUT TEDAŞ MOF.~~'it: MOOORO RA TMA~ (488) 213.1240 

OOÇ.DR. Allllf:T SAI.TIK Süıı'YAL PI.ANI.~\IA GRUP YONETICL<;( ANKARA (3 12)4405210 
ERDAL ÜZf;R TARIM IL MODORO RATMAN (488) 2139130 

EROOGAN ŞIMŞiiKOCIJJ TORKin; P~'TROLI.ERI A.O. ll()ıı;g MOOORO BATMAN (488) 2132710 
ERSEL G(ft00CLU IL IDARE KURUIJJ MÜDÜRO RATMAN (~88) 2137922 

FAYSAL KART AL MAIIAUJ IDARE M000RO BATMAN (488) 2139396 

FETIIUU.~II EKAIEN RATMAN OOZ GAZETESI BATMAN (~88) 

GON~ EROOGAN l!lMAN A.\KARA (312)4-l05210 
IIAUL EREN GKı~ÇIJK VE SPOR ll. MOOORI.OCO ŞUBE MOilORUlCO B \n IAN (488) 2139147 
IlAŞIM OCOT KlRSAI. KALKI~IIA VE TARlll GRUP \ÖN~'TlOSI AN KAR.~ (312)4405210 

IIILıltiiiARIIAN BOTAŞ TERMIML ŞliJIIJGI &\TMA.~ Hll8) 2132700 
IDRISS~'Vf.N SOSYAL IIIZMET IL MÜDÜR VEKIU BATMAN (488) 213U;J5 
ISMf:T IIA7.ARDACI.I ANKARA (312) 

IZZ~'T KONAK S.S.K.BATMAN SIGORTA MOOORO BATMAN (488) 2139181 

IZZETTIN SIRACAOCW VALII.IK IlASIN VE IIALKLA lı.IŞI.KILER MOOORLOCO &\TMAN (4118) 2128993 

Mf:IIMET SJo:VGII.I BAC KUR ll. MODORO BATMAN (488)213!Xlli 

MEHMET YII.DIRIR GAP llOLGE MODORLOCO ZIRMT M DilENDISI ŞANLIURFA (4 14) 

MUSIAFA IŞIK MAUYE DE~'fı\RDARI BATMAN (4118) 2132781 

NURIITI1N DECER IŞ VE IŞÇI BULı\IA KURUMU ş08E MODORI.OCO RAniAN (4118) 2139183 

~\IAN SEVER KOY VE MAliALIL MUHTARLARI DERNECI BAŞKANI RAniAN (4118) 2135931 

Prd. Dr. IIAZIM GOKÇEN VETERINER ~AK. ESKI DEKANI 
Rlil.z.AN ERGE~Ç (,ı'VRf; VE ALTYAI't GRUBU l!l~IANI ANKARA (312)4405210 
SABRIBILGE VAUUK IL YAZilŞLERI BATMAN (488) 2131752 
ŞlliiMl!l KARTA!. IL KÜLTÜR MODORO BATMAN (488) 21 :roı:ı 
ŞlliiMUZ KORKUT BAYINDIRUK VE !SKAN MOOORUlCO MÜDÜR YARDIMOSI BATMAN (488) 2139024 
TAHIR GO~ BATMAN YALILICI BATMAN (4118) 2136700 
VKYSEL KAR.MI MERMF.R ll. NOrul IDARı;sl BATMAN (4118) 2134009 
YAIIYA IIA7.AR TAPU MODORLOCO BAniAN (488) 2132788 

YAIIYA KAZlll KILLI TEAŞ GRUP MÜDÜRO BAT~IAN (488) 2150409 
YAŞAR OCRO PETROL OJIISI A.Ş. BOLGE MÜIJÜRO BAT~IAN (488) 2121692 

ZEKERIYE ALnJN SANA YI VE TICARET ll. MODORLOCO IlAniAN (488) 213924 7 

ZIVER OZDEMIR TIC. VE SANA YI ODASI ME<l.JS BAŞKA~ i BATMAN (488) 

BATMAN VALILICI VAU YAROlMSI BATMAN (488) 
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